
¿ycie
UNIWERSYTECKIE

ISSN 1231- 8825 ¿ycie
UNIWERSYTECKIE

www.zycie.amu.edu.pl
nr 10 (193)

paŸdziernik 2009

Czas 
dla
nauki

Czas 
dla
nauki



NASZ UNIWERSYTET FOTOFLESZ

2 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  p a Ÿ d z i e r n i k  2 0 0 9

Dzieñ Studenta I roku

Inauguracja na Wydziale Pedagogiczno-Artystycznym w Kaliszu 

Niezniszczalnym Anglist¹ Wszechczasów nazwano prof. Jacka Fisiaka 
podczas okolicznoœciowego spotkania, kiedy to w gronie  przyjació³,
wspó³pracowników i uczniów obchodzi³ swoje 50-lecie pracy naukowej

Nad murami  buduj¹cej siê siedziby Wydzia³u Chemii 
zawis³a tradycyjna wiecha. A to znaczy, ¿e chemikom 
do Moraska... coraz bli¿ej

Salon Maturzystów
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• Na Wydziale Matematyki i Informatyki UAM
w dniach od 24 do 29 wrzeœnia oby³y siê za-
wody III Olimpiady Matematycznej Krajów Eu-
ropy Œrodkowej MEMO 09. Najlepszy w za-
wodach indywidualnych okaza³ siê Bertalan
Bodor z Wêgier natomiast tytu³ najlepszej dru-
¿yny zdoby³  team Polska.

• Nadzwyczajne posiedzenie Senatu oraz Ra-
dy Wydzia³u Nauk Geograficznych i Geolo-
gicznych poœwiêcone uczczeniu pamiêci
zmar³ego w dniu 3 lipca 2009 roku prof. dr.
hab. Jerzego G³azka odby³o siê 28 wrzeœnia w
Ma³ej Auli UAM. 

• Podczas XI zwyczajnego posiedzenia Sena-
tu przedstawiono komunikaty: prof. Jerzy Lis 
- Informacje o pracach Rady G³ównej Szkolnic-
twa Wy¿szego, rektor UAM, prof. Bronis³aw
Marciniak - Informacja na temat realizacji za-
mierzeñ zespo³u rektorskiego w roku akade-
mickim 2008/2009 oraz Prezentacja planu
dzia³añ zespo³u rektorskiego w roku akade-
mickim 2009/2010, prorektor, prof. Andrzej
Lesicki - UAM na tle innych uczelni w kraju -
analiza finansowa. 

Senat uchwali³ zmiany w statucie UAM oraz
wprowadzenie regulaminu Archiwum UAM. 

Ponadto w programie obrad znalaz³y siê:
opinia Senatu UAM w sprawie mianowania
na stanowisko profesora zwyczajnego: prof.
dr hab. Ewy Kraskowskiej oraz prof. dr. hab.
Jacka Komasy, opinia Senatu UAM w sprawie
mianowania na stanowisko profesora nad-
zwyczajnego ks. prof. UAM dr. hab. Jaros³awa
Moska³yka, reasumpcja g³osowania nad wnio-
skiem z dnia 22.12.2008 roku w sprawie zao-
piniowania przez Senat powo³ania kierownika
Pracowni Pytañ Granicznych, zaopiniowanie
recenzji prof. Aleksandra Posern-Zieliñskiego w
sprawie nadania tytu³u doktora honoris causa
Uniwersytetu Warszawskiego prof. Horacio
Cerutti Goldbergowi, zaopiniowanie recenzji
prof. Bogdana Marciñca w sprawie nadania
tytu³u doktora honoris causa Uniwersytetu Ja-
gielloñskiego prof. Rudiemu van Eldikowi, za-
opiniowanie recenzji prof. Marka Zió³kowskie-
go w sprawie wszczêcia przez Uniwersytet
Warszawski postêpowania o odnowienie dok-
toratu prof. Jerzemu Szackiemu. 

• Senat UAM wyrazi³ zgodê na zmiany 
w strukturze organizacyjnej: 

- na Wydziale Nauk Geograficznych i Geolo-
gicznych: utworzenie Pracowni - Laboratorium
Izotopowego w Instytucie Geografii Fizycznej 
i Kszta³towania Œrodowiska Przyrodniczego, prze-
kszta³cenie Zak³adu Centrum Edukacyjnego
Ochrony Œrodowiska i Zrównowa¿onego Rozwo-
ju w Pracowniê Centrum Edukacyjnego Ochrony
Œrodowiska i Zrównowa¿onego Rozwoju, 

- na Wydziale Nauk Spo³ecznych: w Instytu-
cie Socjologii utworzenie Pracowni Socjologii
Miasta, 

- na Wydziale Prawa i Administracji: w Kate-
drze Nauk Ekonomicznych przekszta³cenie Za-
k³adu Ekonomii w Pracowniê Ekonomii, w Ka-
tedrze Nauk Ekonomicznych przekszta³cenie
Zak³adu Zarz¹dzania i Marketingu w Zak³ad
Zarz¹dzania. 

Senat podj¹³ równie¿ uchwa³y w sprawach: 
- zatrudniania i wynagradzania osób, bior¹-

cych udzia³ w realizacji projektów finansowa-
nych z innych Ÿróde³ ni¿ okreœlone w art. 94
ust.1 ustawy z dnia 27 lipca 2005 r. - Prawo o
szkolnictwie wy¿szym,

- sprzeda¿y nieruchomoœci, po³o¿onej w Po-
znaniu przy ul. Heweliusza 40, 

- sprzeda¿y wyodrêbnionego lokalu mie-
szkalnego nr 2, zlokalizowanego w budynku
po³o¿onym przy ul. Noskowskiego 6, wraz z
udzia³em wynosz¹cym czêœci w czêœciach
wspólnych budynku oraz w gruncie, na
którym posadowiony jest opisany wy¿ej budy-
nek, stanowi¹cym dzia³kê nr 22, 

- u¿yczenia, na okres 25 lat, Gminie S³ubice
nieruchomoœci stanowi¹cej czêœæ dzia³ki po³o-
¿onej w S³ubicach o pow. ca 10000 m2.

Senat UAM zaj¹³ siê równie¿ ratyfikacj¹
przed³u¿enia umowy, zawartej pomiêdzy Uni-
wersytetem im. Adama Mickiewicza a Aristo-
tle University of Thessaloniki. 

• 29 wrzeœnia o godz. 11.00 w Auli Lubrañ-
skiego mia³a miejsce konferencja prasowa
dotycz¹ca „Strategii rozwoju UAM w najbli¿-
szym roku akademickim 2009/2010”. Pod-
czas niej zosta³y omówione zagadnienia, do-
tycz¹ce oceny minionego roku, przebiegu re-
krutacji oraz strategii rozwoju uczelni na naj-
bli¿sze lata. 

• Konferencja pt. „Wolontariat - ukryte mo¿li-
woœci” odby³a siê 7 paŸdziernika. Jej celem by-
³o promowanie idei wolontariatu. Panel pierw-
szy spotkania przedstawia³ czêœæ teoretyczn¹,
poœwiecon¹ wolontariatowi jako formie dzia-
³alnoœci spo³ecznej oraz mo¿liwoœciom uzyska-
nia niepowtarzalnego doœwiadczenia i kom-
petencji. W drugiej czêœci omawiano profile
dzia³alnoœci wybranych organizacji pozarz¹do-
wych. Organizatorem wydarzenia by³o Biuro
Promocji Zawodowej Studentów i Absolwen-
tów (Biuro Karier) UAM w ramach Ogólnopol-
skiego Tygodnia Kariery. 

• Miêdzynarodowe sympozjum pt. „Kobiece
spojrzenie na Orient. Europejki opisuj¹
podró¿e na Wschód” odby³o siê w dniach od
5 do 7 paŸdziernika w Collegium Polonicum w
S³ubicach. Przedstawicielki ró¿nych dziedzin
humanistyki, literaturoznawstwa, historii, so-
cjologii z polskich, niemieckich i austriackich
uniwersytetów spotka³y siê, aby wspólnie po-
szukiwaæ nowych metod badawczych w dzie-
dzinie gender studies i badañ nad koloniali-
zmem. Organizatorami sympozjum byli Insty-
tut Filologii Germañskiej Uniwersytetu Wro-

c³awskiego, Instytut Filologii Germañskiej Uni-
wersytetu Œl¹skiego w Katowicach i Katedra Li-
teratur Wschodnioeuropejskich Uniwersytetu
Europejskiego Viadrina we Frankfurcie nad
Odr¹. 

• Jeden z najlepszych polskich pianistów m³o-
dego pokolenia - Pawe³ Kowalski, jedno z naj-
doskonalszych dzie³ muzyki fortepianowej 
- II Koncert fortepianowy Sergiusza Rachmani-
nowa i zakupiony w tym roku, doskona³y forte-
pian koncertowy Yamaha S6 byli g³ównymi bo-
haterami koncertu symfonicznego, który oby³
siê w sobotê 10 paŸdziernika w Collegium Po-
lonicum w S³ubicach. O symfoniczn¹ oprawê
koncertu zadba³a Orkiestra Filharmonii Zielono-
górskiej pod dyrekcja Czes³awa Grabowskiego.

• 11 paŸdziernika w Bazylice Archikatedralnej
odby³a siê kolejna prezentacja w ramach cyklu
Verba Sacra - Lektury Jana Paw³a II z okazji te-
gorocznego Dnia Papieskiego. Aktor Adam
Woronowicz, odtwórca roli tytu³owej w filmie
„Popie³uszko”, czyta³ fragmenty „Traktatu o
doskona³ym nabo¿eñstwie do NMP”, napisa-
nego przez œw. Ludwika Mariê Grignion de
Montfort. Autorem komentarza i wyboru 
tekstów by³ ks. prof. dr hab. Jan Kanty Pytel. 

• W dniach od 14 do 15 paŸdziernika na Wy-
dziale Pedagogiczno-Artystycznym w Kaliszu
odby³a siê konferencja pt. „Sztuka w kulturze”.
Spotkanie stanowi³o czêœæ kaliskich obchodów
90-lecia Uniwersytetu i 25-lecia kszta³cenia
akademickiego w Kaliszu. Organizatorem by³
Zak³ad Ochrony Dziedzictwa Kulturowego 
i Komunikacji Miêdzykulturowej UAM. 

• Uroczystoœæ zawieszenia tradycyjnej wiechy
na budynku Wydzia³u Chemii wznoszonym na
Morasku odby³a siê 15 paŸdziernika. Gmach
budowany jest ze œrodków programu wielo-
letniego „Uniwersytet im. Adama Mickiewicza
w Poznaniu 2004-2011”, uchwalonego usta-
w¹ z dnia 22 lipca 2004 roku. 

• II Konferencja „Filozofia Matematyki” odby-
³a siê w dniach od 23 do 24 paŸdziernika na
Wydziale Matematyki i Informatyki . Patronat
nad ni¹ sprawowa³o Polskie Towarzystwo Lo-
giki i Filozofii Nauki. 

WKRÓTCE
• Instytut Filologii Rosyjskiej UAM zaprasza na
II Poznañskie Dni Kultury Wschodnios³owiañ-
skiej MiMoKi 2009: Miñsk - Moskwa - Kijów 

• Listopad 2009 roku to miesi¹c wielu imprez
kulturalnych i naukowych, przygotowanych
przez studentów poznañskiej rusycystyki, ukra-
inistyki wraz z przyjació³mi z polski i z zagrani-
cy. Szczegó³y mo¿na znaleŸæ na stronie inter-
netowej: www.mimoki.pl. 

K a l e n d a r i u m



NASZ UNIWERSYTET WYDARZENIA

p a Ÿ d z i e r n i k  2 0 0 9  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  5

Uroczystoœæ inauguracji roku akade-
mickiego 2009/2010 w Kolegium
Europejskim im. Jana Paw³a II w Gnie-

Ÿnie przebiega³a w tym roku w szczególnej at-
mosferze. Wydarzenie zbieg³o siê bowiem w
czasie z utworzeniem w Kolegium Instytutu
Kultury Europejskiej. Aulê Kolegium szczel-
nie wype³nili zaproszeni goœcie - przedstawi-
ciele w³adz samorz¹dowych miasta i powiatu
gnieŸnieñskiego, w³adz gnieŸnieñskich uczel-
ni wy¿szych, w³adz Uniwersytetu im. Adama
Mickiewicza w Poznaniu oraz nowo przyjêci
studenci pierwszych lat. W³adze rektorskie
UAM reprezentowa³ prorektor ds. kszta³ce-
nia, prof. dr hab. Krzysztof Krasowski.

Otwieraj¹c uroczystoœæ prof. dr hab. Krzy-
sztof Krasowski przypomnia³, ¿e jest to ju¿
91. inauguracja roku akademickiego na Uni-
wersytecie im. Adama Mickiewicza w Pozna-
niu i jednoczeœnie dziewi¹ta w Kolegium Eu-
ropejskim im. Jana Paw³a II w GnieŸnie. Ka¿-
de tego typu wydarzenie jest stosown¹ oka-
zj¹ do podsumowania dokonañ minionego
roku akademickiego, który, pomimo nie-

sprzyjaj¹cej koniunktury, zwi¹zanej ze œwiato-
wym kryzysem, nale¿y uznaæ za bardzo uda-
ny dla Uniwersytetu. Prof. Krasowski zauwa-

¿y³ tak¿e, ¿e w³adze rektorskie pok³adaj¹
wiele nadziei w nowo utworzonym Instytucie
Kultury Europejskiej, upatruj¹c w nim zal¹¿-
ka przysz³ego wydzia³u Uniwersytetu, który
realnie móg³by powstaæ w GnieŸnie do
2012 roku. 

Prorektor wspólnie z dyrektorem Instytutu
Kultury Europejskiej, prof. dr. hab. Leszkiem
Mrozewiczem, dokona³ immatrykulacji m³o-
dzie¿y, rozpoczynaj¹cej studia. Kieruj¹c cie-
p³e s³owa pod adresem nowo przyjêtych stu-
dentów, prof. dr hab. Leszek Mrozewicz wyra-
zi³ nadziejê, ¿e studia bêd¹ dla nich swego
rodzaju oknem na œwiat, a po ich zakoñcze-
niu stan¹ siê w pewnym sensie innymi ludŸ-
mi. W tym celu w GnieŸnie powstaje coraz
bardziej widoczna spo³ecznoœæ akademicka,
w obrêbie której Kolegium Europejskie zaj-
muje kluczow¹ pozycjê, kszta³c¹c studentów
zarówno z ca³ej Polski, jak te¿ i z zagranicy.
Wyk³ad inauguracyjny pod tytu³em „Uniwersy-
tet i przemiany kultury wspó³czesnej” wyg³o-
si³ prof. dr hab. Zbyszko Melosik. 

Piotr Pawlak

Para ta w Kaliszu to nic nowego. Od 25
lat funkcjonowania akademickiej pla-
cówki, która skupia kierunki artystycz-

ne UAM, potwierdza³a sw¹ zgodnoœæ, w³aœci-
we wspó³istnienie. Jednak¿e teraz, na po-
cz¹tku roku akademickiego 2009/2010, Wy-
dzia³ Pedagogiczno-Artystyczny w Kaliszu
otrzyma³ w³aœciwe dla swych potrzeb pomie-
szczenia. Zakoñczy siê tu I etap rozbudowy 
i w sposób znacz¹cy poprawi to warunki stu-
diowania, pracy naukowej i dzia³añ artystycz-
nych. Na 6000 metrów kwadratowych znaj-
duj¹ siê sale dydaktyczne, biblioteka nauko-
wa, która ma w zbiorach 200000 woluminów
(do koñca roku bêdzie wyposa¿ona w jeden z
najnowoczeœniejszych, elektronicznych sy-

stemów zabezpieczania i wypo¿yczania ksi¹-
¿ek). Oddana zosta³a te¿ do u¿ytku sala kon-
certowo-dydaktyczna, nowoczeœnie wyposa-
¿ona, w której znajduje siê 420 miejsc dla
melomanów. Jest to wydarzenie dla Uniwer-
sytetu bardzo wa¿ne, tak¿e bez precedensu
dla Kalisza. Oto bowiem miasto, jego filhar-
monia otrzymuj¹ znakomit¹ salê koncerto-
w¹. To istotne dla oœrodka o d³ugich i boga-
tych tradycjach muzycznych, gdzie miêdzy in-
nymi funkcjonuje najstarsze w Polsce towa-
rzystwo muzyczne, obecnie nosz¹ce miano
Kaliskiego Towarzystwa Muzycznego. 

Sala nazwana zosta³a imieniem zmar³ego
przed dwoma laty prof. Jerzego Rubiñskiego,
postaci, która wywar³a olbrzymi wp³yw na kszta³-

towanie siê i rozwój ¿ycia muzycznego w Kali-
szu, jak równie¿ na oblicze tutejszego wydzia³u
uniwersyteckiego. Przypomniano zas³ugi profe-
sora, z³o¿ono te¿ podziêkowania wszystkim,
którzy najpierw inicjowali, a potem poprowadzi-
li dzie³o rozbudowy. Im by³ dedykowany pierwszy
w nowej Sali Kaliskiej Filharmonii koncert, który
uœwietni³ te¿ tegoroczn¹ inauguracjê i obchody
25-lecia akademickiego Kalisza. W programie
znalaz³y siê miêdzy innymi: „Litania do œwiêtego
Józefa” oraz utwór „Œwiat³o” - napisane specjal-
nie na uroczystoœæ otwarcia Sali. 

Oddane do u¿ytku obiekty zaprojektowano
w Autorskiej Pracowni Architektonicznej Jac-
ka Bu³ata, a wykonawc¹ by³a firma Budimex
Dromex SA w Poznaniu.  len

Inauguracja gnieŸnieñska 

Nauka ze sztuk¹ w parze
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Biblioteka Wydziaa³u Filologii Polskiej 
i Klasycznej UAM doczeka³a siê w³a-
snego gmachu. Nowoczesny, oszklony

budynek nowej placówki bibliotecznej wkom-
ponowany jest w piêkne, stare mury Colle-
gium Maius. £¹cznik pomiêdzy gmachem hi-
storycznym i nowoczesnym mieœci m.in. salê
studenckich prób teatralnych. Nad powodze-
niem tej niecodziennej inwestycji czuwa³o
wiele osób, na czele z miejskim konserwato-
rem zabytków, Mari¹ Strza³ko.

Ca³oœæ jest niezwykle efektowna. Bibliote-
ka zosta³a wyposa¿ona w najnowsze syste-
my zabezpieczenia i wypo¿yczania ksi¹¿ek,
oparte na falach radiowych (RFID). 40 tysiê-
cy woluminów wprowadzono do nowego sy-
stemu. Arfido to nowoczesne rozwi¹zanie dla
pracowników biblioteki i czytelników. Ksi¹¿ki
mo¿na wypo¿yczyæ i oddaæ samodzielnie.
S³u¿¹ do tego specjalne urz¹dzenia. Po
otwarciu swojego konta bibliotecznego mo¿-
na uzyskaæ informacjê o terminach zwrotów,
nastêpnie u¿ytkownik wypo¿ycza ksi¹¿kê,
k³ad¹c j¹ na czytnik, a urz¹dzenie drukuje po-

kwitowanie. System to równie¿ u³atwienie w
pracy dla bibliotekarzy. Identyfikacja zbiorów
odbywa siê bezdotykowo. Potrzebne s¹ do
tego jedynie rêczny czytnik i przenoœny kom-
puter. Urz¹dzenie pomaga porz¹dkowaæ 
i kontrolowaæ zbiory biblioteczne bez wyjmo-
wania ksi¹¿ek z pó³ki. Aby odczytaæ dane, wy-

starczy przesun¹æ czytnik wzd³u¿ rega³ów bi-
bliotecznych. 

Nowoczesny budynek, najlepszy system
monitoruj¹cy, a ksi¹¿ki - bez zmian - pachn¹-
ce, zakurzone, z po¿ó³k³ymi kartkami - za-
wsze bêdziemy je czytaæ… 

Marta Dzionek

Senat UAM podj¹³ uchwa³ê o utworzeniu
w GnieŸnie Instytutu Kultury Europej-
skiej. Jest to placówka naukowo-ba-

dawcza, która w perspektywie ma siê prze-
kszta³ciæ w jednostkê podstawow¹ Uniwersy-
tetu, czyli wydzia³. - Profilem badawczym po-
wo³anego przez Senat UAM Instytutu Kultury
Europejskiej jest europeistyka kulturowa 
- mówi prof. Leszek Mrozewicz, dyrektor po-
wsta³ego Instytutu oraz dyrektor Kolegium
Europejskiego UAM. 

2 paŸdziernika 2009 roku w GnieŸnie
odby³o siê uroczyste otwarcie Instytutu, które
zgromadzi³o w auli przedstawicieli w³adz mia-
sta, powiatu gnieŸnieñskiego, parlamentarzy-
stów, zaproszonych goœci.

Prorektor ds. kadry i rozwoju uczelni, prof.

dr hab. Andrzej Lesicki w swoim wyst¹pieniu
wspomina³ okolicznoœci powstania w 2000
roku Kolegium Europejskiego i podkreœli³, jak
wa¿nym etapem jego rozwoju jest powo³anie
nowej placówki badawczej. 

W nowo otwartym Instytucie dzia³alnoœæ
podejm¹ dwa zak³ady: Zak³ad Kultury Euro-
py Wschodniej i Po³udniowo-Wschodniej oraz
Zak³ad Kultury Zachodnioeuropejskiej, a
tak¿e trzy pracownie: Pracownia Studiów
GnieŸnieñskich, Pracownia Kultury Judaizmu
Europejskiego oraz Pracownia Kultury i Tra-
dycji Antycznej. Pracownia Studiów Gnie-
Ÿnieñskich zajmowaæ siê bêdzie problematy-
k¹ miasta w kulturze europejskiej na prze-
strzeni dziejów, w jaki sposób kultura euro-
pejska wp³ynê³a na Gniezno, na metropoliê

gnieŸnieñsk¹, na arcybiskupstwo - podkre-
œla³ prof. Mrozewicz. Pracownia Kultury Ju-
daizmu Europejskiego badaæ bêdzie feno-
men kultury ¿ydowskiej w kulturze europej-
skiej. Jest to pierwszy taki projekt badawczy
w Polsce. 

Na zakoñczenie uroczystoœci odby³a siê
prezentacja autobiograficznej ksi¹¿ki Jörga
Lüderitza, zatytu³owanej „Z Nowej Marchii do
Nowej Marchii”. Publikacja, w której autor
przybli¿a swym niemieckim rodakom ziemie
na wschód od S³ubic i nadodrzañskiego Ko-
strzyna - a¿ po Gorzów Wielkopolski, Skwie-
rzynê i Œwiebodzin - oraz ich mieszkañców.
Jest to historia o tolerancji, wybaczaniu, bu-
dowaniu zrozumienia i wspólnej Europy. 

Marta Dzionek

Instytut Kultury Europejskiej w GnieŸnie

Filolodzy i ich nowa biblioteka

Czytaliœmy, czytamy i czytaæ bêdziemy… 

Konkurs na projekty badawcze, finansowane przez Urz¹d Miasta Po-
znania zosta³ rozstrzygniêty. 
Do finansowania zakwalifikowano nastêpuj¹ce granty, kierowane
przez pracowników UAM:
1. „Transport publiczny - konkurencyjnoœæ wzglêdem transportu sa-

mochodowego i rowerowego na terenie miasta Poznania”
Prof. dr hab. Waldemar Ratajczak - Wydzia³ Nauk Geograficznych 
i Geologicznych

2. „Profile miejskie Warszawa, £ódŸ, Poznañ, Berlin. Przyk³ad Poznañ”

Dr Aleksander Tolle - Wydzia³ Nauk Geograficznych i Geologicznych
3. „Polint-Citta-SMS, City Tour Assistant”

Prof. dr hab. Zygmunt Vetulani - Wydzia³ Matematyki i Informatyki
4. „Ocena wolnych rodników oraz kompleksów jonów ¿elaza w krwi ob-

wodowej pacjentów z czerniakiem metod¹ elektronowego rezonansu
Prof. dr hab. Ryszard Krzyminiewski - Wydzia³ Fizyki

5. „•ród³a do dziejów Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza. Tom: Pro-
toko³y posiedzeñ Senatu Uniwersytetu Poznañskiego 1919-1939”
Dr hab. Irena Mamczak-Gadkowska - Wydzia³ Historyczny

Badania dla Poznania 
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Biblioteka Uniwersytecka i biblioteki wy-
dzia³owe naszego Uniwersytetu z dnia
na dzieñ ewoluuj¹. Wystarczy przekro-

czyæ ich mury, aby przekonaæ siê, ¿e - wbrew
opiniom sceptyków - nowoczesne technolo-
gie, rozwój komputeryzacji nie zniszczy³y bi-
bliotek. Wrêcz przeciwnie, doskonale wpisu-
j¹ siê one w erê digitalizacji, otwartego do-
stêpu do wiedzy czy te¿ coraz bardziej popu-
larnego Web 2.0.

Karta biblioteczna staje siê ju¿ nie tylko
przepustk¹ do czytelni czy wypo¿yczalni, ale
jest kluczem dostêpu do wielu us³ug, które ka¿-
dego roku przygotowuje siê dla czytelników.

Karta biblioteczna umo¿liwia wiêc za-
mówienie b¹dŸ zarezerwowanie ksi¹¿ki przez
Internet, bez koniecznoœci oczekiwania w bu-
dynku biblioteki na realizacjê zamówienia,
prolongowanie ksi¹¿ki bez potrzeby przyno-
szenia jej do wypo¿yczalni, sprawdzanie sta-
nu konta czy te¿ tworzenie w katalogu online
indywidualnych list bibliograficznych - wysy³a-
nie ich mailem lub przechowywanie na ser-
werze bibliotecznym. 

Karta biblioteczna pozwala na korzystanie
z nowoczesnych Ÿróde³ elektronicznych - kil-
kudziesiêciu baz danych, setek ebooków,
dziesi¹tków tysiêcy tytu³ów czasopism elek-
tronicznych.

Z analizy badañ u¿ytkowników bibliotek aka-
demickich wynika, ¿e studia na wielu kierun-
kach, du¿a rozpiêtoœæ terminów zajêæ na
uczelni, odleg³oœci od domów studenckich
wp³ywaj¹ na to, ¿e studenci nie maj¹ czasu na
regularne odwiedzanie swojej biblioteki i korzy-
stanie z jej us³ug na miejscu. Paradoksalnie,
analizuj¹c statystyki zapisu czytelników, tak¿e
do naszej biblioteki akademickiej, z roku na
rok widaæ tendencjê zwy¿kow¹, bowiem po-
wiêksza siê równie¿ korzystanie z us³ug elek-
tronicznych. To cieszy i motywuje bibliotekarzy
do modyfikowania dotychczasowej oferty us³u-
gowej oraz wdra¿ania nowych rozwi¹zañ.

Dla wspó³czesnych u¿ytkowników bibliotek
komputer nie jest nowoœci¹, a zatem biblio-
tekarze nie musz¹ organizowaæ szkoleñ z za-
kresu podstawowej jego obs³ugi. Nie s¹ oni

ju¿ tak¿e nauczycielami podstaw korzystania
z elektronicznych katalogów i baz, lecz spe-
cjalistami dziedzinowymi, którzy wskazuj¹
drogê do bardzo konkretnych celów poszuki-
wañ. W nowoczesnych bibliotekach u¿ytkow-
nikom zdalnie korzystaj¹cym z jej us³ug po-
moc¹ s³u¿¹ wyspecjalizowani konsultanci bi-
blioteczni, którzy oferuj¹ INFORMACJÊ w
przestrzeni wirtualnej na specjalnie zredago-
wanych platformach „Zapytaj bibliotekarza”
(„Ask a librarian”).

W tym roku akademickim Biblioteka Uniwer-
sytecka przygotowa³a podobn¹ platformê dla
swoich u¿ytkowników „Ask a librarian” to miê-
dzynarodowa nazwa platform ³¹cznoœci czytel-
nika z bibliotek¹ w przestrzeni wirtualnej. Ten
pionierski, na gruncie polskim, projekt wyzna-
cza now¹ jakoœæ us³ug informacyjnych. Jest to
rozbudowany panel zdalnej komunikacji biblio-
tecznej. Serwis ten umo¿liwia u¿ytkownikom
zg³aszanie problemów i pytañ 24 godziny na
dobê przez 7 dni w tygodniu w tzw. systemie
(24/7) oraz zapewnia szybk¹, pe³n¹ i rzeteln¹
informacjê. Wyznacza now¹ jakoœæ, wzbogaca
ofertê us³ug, promuj¹c przy tym pracê bibliote-
karzy-brokerów, ukierunkowan¹ na udzielanie
informacji bibliotecznej.

Twórcom platformy towarzyszy³o przes³a-
nie, aby u¿ytkownik w jednym module otrzy-
ma³ szansê i móg³ zg³aszaæ problemy oraz
kierowaæ pytania do centrum informacyjnego
biblioteki - wszystko w formie najbardziej
przez niego oczekiwanej.

„Ask a librarian” umo¿liwia zatem kontakt
z konsultantami bibliotecznymi za pomoc¹
poczty elektronicznej, komunikatorów (AIM,
Yahoo!, MSN, Google Talk, Tlen, GG, Skype),
helpdesk (systemu typu Ticket System) oraz
telefonu komórkowego. 

W wypadku pojawienia siê jakichkolwiek
w¹tpliwoœci, zwi¹zanych z us³ugami biblio-
tecznymi, wystarczy wybraæ odpowiedni¹ for-
mê komunikacji online. W ten sposób biblio-
teka chce byæ bli¿ej potrzeb i oczekiwañ swo-
ich u¿ytkowników… 

Biblioteczni specjaliœci pe³ni¹ dy¿ury w
Centrum Obs³ugi U¿ytkownika - przestrzeni

interaktywnego kontaktu czytelnika z bibliote-
k¹ tak¿e poza godzinami otwarcia gmachów
bibliotecznych, codziennie miêdzy 9.00 a
23.00. W przypadku, gdy zg³aszany problem
wymaga szczegó³owych odpowiedzi, konsul-
tanci maj¹ mo¿liwoœæ przekierowania zapy-
tañ do bibliotekarza dziedzinowego.

Na platformie umieszczono us³ugi dodat-
kowe: lokalizator - który wska¿e na mapie Po-
znania Bibliotekê Uniwersyteck¹ i biblioteki
wydzia³owe oraz przekieruje do strony inter-
netowej poszukiwanej biblioteki, FAQ - który
poinformuje o najczêœciej zadawanych pyta-
niach, umo¿liwi studentowi wpisanie w³a-
snych s³ów oraz wyszukanie poprzez s³owa
klucze, bezpoœrednie przekierowanie do stro-
ny g³ównej Biblioteki Uniwersyteckiej.

Twórcy „Ask a librarian” ¿yczyli sobie, aby:
- wyró¿nia³a siê ona kolorystyk¹ - st¹d wy-

raŸny odcieñ czerwieni, odró¿niaj¹cy platfor-
mê od strony www biblioteki,

- cechowa³a j¹ intuicyjnoœæ - st¹d zast¹pienie
d³ugich opisów i komentarzy banerami oraz
ogólnie znanymi symbolami, u³atwiaj¹cymi ko-
rzystanie z platformy tak¿e obcokrajowcom,

- umo¿liwi³a korzystanie z niej ka¿demu za-
interesowanemu - st¹d, np. mo¿liwoœæ wysy-
³ania poczty elektronicznej przez programy
pocztowe i formularze czy te¿ korzystanie z
komunikatorów bez koniecznoœci rejestracji.

Platforma „Ask a librarian” towarzyszy
u¿ytkownikowi biblioteki wszêdzie tam, gdzie
korzysta on z us³ug bibliotecznych, st¹d nie
powinien dziwiæ fakt bezpoœredniego po³¹-
czenia z serwisem zarówno na nowej stronie
www biblioteki, jak i na wielu jej podstronach
tematycznych czy te¿ w katalogu online. W
ka¿dym momencie czytelnik bêdzie mia³ mo¿-
liwoœæ skierowania zapytañ do bibliotekarza-
konsultanta.

Zapraszamy do korzystania z serwisu:
http://ask.amu.edu.pl.

Piotr Karwasiñski
zastêpca dyrektora Uniwersyteckiej

biblioteki  
Bibliotekarz Systemowy

„Zapytaj bibliotekarza” 
– nowa us³uga biblioteki uniwersyteckiej

6. „Opracowanie programu nauczania do nauki jêzyka angielskiego 
w przedszkolu, którego treœci i formy pracy bêd¹ spójne z treœcia-
mi zawartymi w najnowszej podstawie programowej oraz ocena je-
go efektywnoœci poprzez wdro¿enie i ewaluacjê w sieci przedszko-
li poznañskich w grupach zró¿nicowanych wiekowo dla dzieci 
od 3 do 5 lat”
Dr Aleksandra Jankowska - Kolegium Jêzyków Obcych UAM

7. „Poziom zaufania mieszkañców Poznania do obcokrajowców i jego
uwarunkowania”

Dr Hanna Mamzer - Wydzia³ Nauk Spo³ecznych
8. „Historyczne imiona mieszkañców Poznania. Antroponomastykon

kultury europejskiej”
Prof. dr hab. Irena Sarnowska-Giefing - Wydzia³ Filologii Polskiej 
i Klasycznej.

Wy¿ej wymienione projekty bêd¹ realizowane na podstawie umów 
zawartych z UMP. na



Goœciem nie tylko studentów politologii,
dziennikarstwa czy stosunków miêdzynaro-
dowych, ale wszystkich osób, zwi¹zanych z
UAM by³ 13 paŸdziernika profesor W³ady-
s³aw Bartoszewski. Przyby³, aby wyg³osiæ
wyk³ad inauguruj¹cy rok akademicki na
tym wydziale.

- Nie by³oby mnie tutaj, gdyby nie osoba
pani profesor Anny Wolff-Powêskiej, któr¹ ce-
niê naukowo i ludzko. Dlatego w drodze do
Berlina postanowi³em spe³niæ proœbê pani
profesor i zatrzymaæ siê w Poznaniu z goœcin-
nym wyk³adem - tymi s³owami rozpocz¹³ swo-
je spotkanie ze studentami WNPiD Uniwersy-
tetu im Adama Mickiewicza prof. W³adys³aw
Bartoszewski. Minister Spraw Zagranicznych
trzech rz¹dów, cz³owiek, w którego ¿yciu sku-
mulowa³o siê wiele fundamentalnych ról. Ja-
ko, ¿e profesor jest cenionym w œwiecie
znawc¹ stosunków polsko-niemieckich, taka
równie¿ by³a tematyka spotkania.

W³adys³aw Bartoszewski przekonywa³, jak
wa¿ne jest utrzymywanie przyjaznych relacji 
z naszym zachodnim s¹siadem, zw³aszcza 
w kontekœcie trzech niezwykle istotnych wy-
darzeñ, do których dosz³o w ostatnim pó³ro-
czu: wyborów do Europarlamentu, przetaso-
wañ na niemieckiej scenie politycznej oraz
podpisania przez prezydenta Lecha Kaczyñ-
skiego Traktatu Lizboñskiego. Szczególnie

cieple s³owa pan profesor kierowa³ pod adre-
sem m³odych ludzi, z jakimi przez wiêkszoœæ
swego ¿ycia pracowa³ i którzy do dziœ, mimo
up³ywu lat, utrzymuj¹ z nim kontakt. W obli-
czu przeró¿nych gier politycznych ludziom
stawiaj¹cym dopiero pierwsze powa¿ne kroki
w doros³ym ¿yciu W³adys³aw Bartoszewski
stara³ siê zwróciæ uwagê na fakt, ¿e w Polsce
poza rocznicami o charakterze martyrologicz-
nym, mamy równie¿ takie, z których powinni-
œmy jako Polacy byæ dumni, miêdzy innymi ju-
bileusz 20-lecia obrad okr¹g³ego sto³u, 10-le-
cie przyst¹pienia Polski do Paktu Pó³nocnoa-
tlantyckiego, czy 5-lecie cz³onkostwa Polski

w strukturach UE czyni¹ z naszego pañstwa
wa¿nego aktora na europejskiej scenie poli-
tycznej. Do wszystkich tych donios³ych rocz-
nic by nie dosz³o, gdyby aktywnie nie wspie-
ra³ nas zachodni partner, podkreœli³ profesor. 

Prof. Bartoszewski, mimo swych ponad
osiemdziesiêciu lat, udowodni³, ¿e jest cz³o-
wiekiem odznaczaj¹cym siê niebywa³¹ wie-
dz¹, elokwencj¹ i niesamowitym poczuciem
humoru. Miejmy nadziejê, ¿e spe³ni obietni-
cê, któr¹ z³o¿y³ „swym przyjacio³om studen-
tom” i za rok równie¿ bêdzie goœciem naszej
poznañskiej Almae Matris. 

Marcin Krupka

8wrzeœnia 2009 roku na Uniwersytecie
w Kragujevac, Serbia, prof. dr hab.
Urszula Rychlewska z Wydzia³u Che-

mii Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza
odebra³a z r¹k rektora tej uczelni, prof. Mi-
loša Ðurana, tytu³ doktora honoris causa.
Decyzjê o nadaniu tego wyró¿nienia podjê³a
w dniu 27 lutego 2009 roku Rada Uniwersy-
tetu w Kragujevac. W uzasadnieniu uchwa³y
znajduj¹ siê s³owa uznania dla osi¹gniêæ na-
ukowych profesor Urszuli Rychlewskiej 
w dziedzinie chemii oraz jej wyj¹tkowego
wk³adu w rozwój Wydzia³u Nauk Matematycz-
nych i Przyrodniczych serbskiego Uniwersy-
tetu. Prof. Urszula Rychlewska jest pierw-
szym cz³onkiem Rady Wydzia³u Chemii UAM,
który uzyska³ godnoœæ doktora honoris cau-
sa wy¿szej uczelni.

Prof. Rychlewska wspó³pracuje z badacza-
mi serbskimi od 1998 roku, a wiêc od ponad

11 lat. Praca naukowa w ramach wymiany
miêdzy uniwersytetami obejmuje syntezê 
i analizê strukturaln¹ kompleksów metali 
z ligandami aminokarboksylanowymi. Reali-
zowana tematyka badawcza da³a podstawy
do przedstawienia przez doktorantkê z Serbii
rozprawy doktorskiej, obronionej przed Rad¹
Wydzia³u Chemii UAM. Wspó³praca zaowoco-
wa³a równie¿ trzema doktoratami na Wydzia-
le Nauk Matematycznych i Przyrodniczych
Uniwersytetu w Kragujevac, a czwarty jest w
toku realizacji. Wspó³pracuj¹ce zespo³y legi-
tymuj¹ siê 16 publikacjami w czasopismach
z listy filadelfijskiej. 

Profesor Urszula Rychlewska podkreœla
ogromn¹ ¿yczliwoœæ i serdecznoœæ, jakiej do-
œwiadczy³a podczas swojej wizyty na Uniwer-
sytecie w Kragujevac. Godnoœæ doktora ho-
noris causa traktuje jako niezwykle cenne,
choæ nieoczekiwane wyró¿nienie. na
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Profesor W³adys³aw Bartoszewski 
z goœcinnym wyk³adem

Za wspó³pracê z badaczami serbskimi

Honorowy doktorat 
dla prof. Urszuli Rychlewskiej

Ceremonia wrêczenia godnoœci doktora
honoris causa. Na pierwszym planie 
doktor honorowy Urszula Rychlewska 
i rektor Uniwersytetu w Kragujevac, 
prof. Miloš Ðuran 
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L aureat Nagrody Nobla z dziedziny che-
mii z 2005 roku, prof. Robert 
H. Grubbs w dniu 21 wrzeœnia 2009 ro-

ku odebra³ doktorat honoris causa UAM. 
By³ bardzo wzruszony i zaskoczony opraw¹
tej uroczystoœci, która w USA ma znacznie
mniej dostojny i barwny charakter. 

Przy okazji wizyty tak znakomitego goœcia,
o którym prof. Janusz Jurczak z UW powie-
dzia³, ¿e jak ma³o kto wywar³ wp³yw na rozwój
chemii, warto poznaæ jego biografiê. Jak z sy-
na drobnego farmera sta³ siê laureatem Na-
grody Nobla?

Urodzi³em siê w 1942 roku w stanie Ken-
tucky w farmerskiej rodzinie - pisze w swoim
¿yciorysie prof. Grubbs. Niektóre dokumenty
jako miejsce mojego urodzenia podaj¹ Culver
City, inne Possum Trot. A ja urodzi³em siê po-
œrodku, na ziemi, któr¹ mój ojciec Howard do-
sta³ od swojego ojca, gdy poœlubi³ moj¹ matkê
Faye. Obydwoje rodzice pochodzili z rodzin
drobnych farmerów, którzy maj¹ zwyczaj osie-
dlaæ siê niedaleko siebie. Moje liczne ciotki,
wujkowie i kuzynowie byli wielk¹ grup¹ wspar-
cia w moim dzieciñstwie. Babka moja ze stro-
ny matki, choæ wiêkszoœæ ¿ycia spêdzi³a na far-
mie, by³a osob¹ wykszta³con¹. Czyta³a nam
ksi¹¿ki, opowiada³a ró¿ne historie i utrzymywa-
³a wysoki poziom umys³owy domu, niezwyczaj-
ny dla farm Kentucky. Moja matka by³a jednym
z jej szeœciorga dzieci. Poniewa¿ czêsto choro-
wa³a i nie mog³a wiele pracowaæ na farmie, po-
s³ano j¹ do koled¿u. Potem uczy³a w szkole 
i przez 28 lat konsekwentnie uzupe³nia³a wy-
kszta³cenie, zdobywaj¹c w koñcu bakalaureat.
Pamiêtam, jak z braku opiekunki zabiera³a
mnie na lekcje do szko³y lub na wieczorne 
weekendowe wyk³ady. Aczkolwiek ojciec mój
nie ukoñczy³ koled¿u, by³ bardzo uzdolniony
technicznie. Ros³em, pomagaj¹c mu przy na-
prawie silników, przy pracach instalatorskich,
przy budowie domu i w pracy na farmie. Ojciec
s³u¿y³ w czasie II wojny œwiatowej w Europie, a
po jego powrocie przeprowadziliœmy siê do Pa-
ducah, gdzie skoñczy³ kurs mechanika silni-
ków diesla i wiele lat pracowa³ w du¿ym przed-
siêbiorstwie budowlanym, obs³uguj¹c ciê¿ki
sprzêt. Akademickie ambicje mojej mamy 
i techniczne uzdolnienia mojego taty by³y do-
skona³ym przygotowaniem do pracy badacza
chemii metaloorganicznej. Jako dziecko za-
wsze interesowa³em siê konstruowaniem i za-
miast na cukierki, wydawa³em pieni¹dze na
gwoŸdzie. Praca na farmie da³a mi wiele prak-
tycznych umiejêtnoœci, co pozwala³o mi potem
zarabiaæ tak na studia i da³o sposobnoœæ po-
znania wielu ciekawych ludzi. 

Moje zainteresowania zaczê³y rozwijaæ siê
ju¿ w podstawówce, gdzie mój nauczyciel 
p. Baumgardner, wprowadzi³ mnie w radoœæ
uprawiania nauki. Poniewa¿ ros³em i praco-
wa³em na farmie, by³o oczywiste, ¿e na Uni-

wersytecie Kalifornii zacz¹³em studia na wy-
dziale rolniczym, na chemii. Latem jeden 
z przyjació³ pracowa³ w laboratorium chemii
organicznej i poprosi³ mnie o pomoc. To wte-
dy uzna³em, ¿e tworzenie nowych cz¹steczek
jest wspania³ym zajêciem, daj¹cym wiêcej
satysfakcji ni¿ budowanie domu. Znalaz³em
siê w grupie Merle Battiste, który nie tylko
wprowadzi³ mnie w chemiê organiczn¹, ale 
- wbrew swoim interesom - zachêci³ do tego,
bym go opuœci³, by zdobyæ szersze horyzonty.
Tak znalaz³em siê na Columbia University w
Nowym Jorku, w grupie Rona Breslowa. To
by³o bardzo inspiruj¹ce intelektualnie œrodo-
wisko i tam skrystalizowa³y siê ostatecznie
moje zainteresowania chemi¹ metaloorga-
niczn¹, która wtedy by³a w powijakach, by³a
wiêc polem do nowych ciekawych odkryæ, 
a jedn¹ z jej najbardziej ekscytuj¹cych reakcji
by³a metateza olefin. Uniwersytet stanu Mi-
chigan by³ jedyn¹ uczelni¹, która zapropono-
wa³a mi wtedy stanowisko umo¿liwiaj¹ce sa-
modzieln¹ pracê naukow¹, wiêc siê tam
przenios³em, a po 9 latach pracy przesze-
d³em do Caltech. Wspominam wiele osób,
które pomog³y mi stworzyæ zespó³, przepro-
wadzaæ eksperymenty, wyci¹gaæ wnioski, a
tak¿e tych, którzy stworzyli Materia Inc., spin-
off, wykorzystuj¹cy w praktyce nasze odkry-
cia naukowe. To wspania³e, ¿e proces, który
zaczêliœmy badaæ z czysto intelektualnej cie-
kawoœci, zaowocowa³ nowymi reakcjami, tak
przydatnymi w praktyce i mam nadziejê, ¿e
jest to te¿ satysfakcjonuj¹ca nagroda za cier-
pliwoœæ dla wszystkich instytucji, które udzie-
la³y mi grantów, umo¿liwiaj¹c badanie meta-
tezy i prowadz¹c do nieoczekiwanych odkryæ.
W czasie mojej kariery naukowej wspó³praco-

wa³em z ponad 200 osobami i ka¿da z nich
pozostawi³a jakiœ wk³ad do tego sukcesu.
Dziêkujê tak¿e mojej ¿onie Helen, cudownej
kobiecie, i trójce dzieci, którzy wspierali
mnie, gdy szed³em t¹ badawcz¹ drog¹.

Prof. Grubbs swój wyk³ad na UAM ilustro-
wa³ filmem o tañcz¹cych dziewczêtach, bo re-
akcjê metatezy olefin, któr¹ zajmuje siê uczo-
ny, Komitet Noblowski nazwa³ „tañcem odbi-
janym dwóch cz¹steczek chemicznych”. Od-
kryte przez prof. Grubbsa katalizatory tych
reakcji, nosz¹ce zreszt¹ jego imiê, pe³ni¹ w
tym tañcu rolê wodzireja, dyktuj¹cego figury
grupie tancerek tak, aby w koñcu te dwie wy-
brane dziewczyny, czyli cz¹steczki splot³y rê-
ce - wymieni³y siê wi¹zaniami. 

Przez odkrycie odpowiednich katalizato-
rów wi¹zania podwójne mo¿na wprowadzaæ
do bardzo z³o¿onych cz¹steczek organicz-
nych, a tym samym tworzyæ nowe zwi¹zki.
Dziêki temu m.in. powsta³y nowe leki na no-
wotwory, ¿ó³taczkê typu C czy chorobê 
Alzheimera. Katalizatory prof. Grubbsa nale-
¿¹ przy tym do tzw. „zielonej chemii”, czyli
metod oszczêdzaj¹cych œrodowisko, niezu¿y-
waj¹cych wiele energii, nietworz¹cych truj¹-
cych produktów ubocznych. 

Odkrycia prof. Grubbsa od lat inspiruj¹ ze-
spó³ prof. Bogdana Marciñca z UAM, co zao-
wocowa³o licznymi cennymi pracami, spotka-
niami i konferencjami. Prof. Grubbs jest au-
torem ponad 500 publikacji i ponad 100 pa-
tentów. Zajmuje czo³owe miejsca w liczbie cy-
towañ (30 tysiêcy!), jest laureatem wielu pre-
sti¿owych nagród chemicznych. Nic dziwne-
go, ¿e prof. Marciniec nazwa³ go w laudacji
tytanem myœli i czynu.

Maria Rybicka

Doktorat honoris causa prof. Roberta H. Grubbsa

Mieliœmy wielkiego goœcia
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W dniach 18-29 sierpnia 2009 roku
odby³a siê II Rosyjsko-Polska
Szko³a Letnia Prawno-Humani-

styczna, zorganizowana przez Pañstwowy
Uniwersytet w Irkucku (IGU) i Uniwersytet im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu w ramach
umowy o wspó³pracy, podpisanej miêdzy
obiema uczelniami w dniu 4 paŸdziernika
2005 roku. Tematem Szko³y by³ „Wymiar
sprawiedliwoœci w Federacji Rosyjskiej 
i w Polsce - problemy teorii i praktyki”. W
przedsiêwziêciu udzia³ wziê³a grupa pracow-
ników nauki Instytutu Prawa IGU i Wydzia³u
Prawa i Administracji UAM oraz 27 studen-
tów rosyjskich i polskich (studenci polscy re-
prezentowali cztery wydzia³y naszego Uniwer-
sytetu). Goœciem specjalnym Szko³y zosta³
po raz drugi profesor Uniwersytetu Sorbona
Ludwik Stomma.

W sk³ad komitetu organizacyjnego - który
dzia³a³ pod ogólnym kierownictwem dyrekto-
ra Instytutu Prawa IGU doc. dr. Olega Liczi-
czana - wchodzili: z strony rosyjskiej - zastêp-
ca dyrektora Instytutu Prawa IGU doc. dr Oleg
Kosinskij, dr Aleksander Kojsin, doc. dr Ro-
man Krawcow i kierownik Programów Miêdzy-
narodowych i Grantów IGU Nina Bu³anowa;
ze strony polskiej - prof. UAM dr hab. Leopold
Moskwa (koordynator umowy o wspó³pracy
ze strony UAM) i dr Jacek Wiewiorowski.
Funkcji przewodnika po Irkucku oraz historii
Syberii podj¹³ siê prof. dr hab. Boles³aw Szo-
stakowicz z Wydzia³u Historii IGU.

Program Szko³y obejmowa³ dwa etapy.
Pierwszy z nich, który trwa³ siedem dni i mia³
formê warsztatów naukowych, zosta³ zreali-
zowany w oœrodku konferencyjnym IGU w
Wielkich Kotach nad jeziorem Bajka³.

Przedmiotem zainteresowania uczestników
Szko³y by³y kolejno trzy bloki tematyczne, 
a mianowicie: „Wymiar sprawiedliwoœci 
w sprawach cywilnych i arbitra¿ gospodarczy”
(I), „Wymiar sprawiedliwoœci w sprawach kar-
nych” (II) i „Miêdzynarodowy wymiar sprawie-
dliwoœci” (III). Kluczowe znaczenie mia³y w tej
czêœci godzinne referaty wprowadzaj¹ce, pre-
zentowane przez pracowników nauki w na-
stêpuj¹cej kolejnoœci: * doc. dr R. Krawcow,
„Wymiar sprawiedliwoœci w Federacji Rosyj-
skiej - stan aktualny i tendencje rozwoju”, 
* dr J. Wiewiorowski, „Rozwój prawa cywilne-
go i karnego w Polsce po II wojnie œwiato-
wej”, * prof. UAM dr hab. L. Moskwa, 
„Prokurent - alter ego przedsiêbiorcy w s¹-
dzie i poza s¹dem”, * doc. dr R. Krawcow,
„Specyfika postêpowania w sprawach nielet-
nich”, * dr A. Kojsin, „Specyfika obrony 
w sprawach karnych”, * dr A. Kojsin, „Ochro-
na praw cz³owieka przed Europejskim Trybu-
na³em Praw Cz³owieka - doœwiadczenia Rosji
i Polski”. Z referatami pracowników nauki by-
³y zwi¹zane wyst¹pienia (20-25-minutowe)
studentów. Wa¿nym elementem warsztatów
by³a te¿ codzienna dyskusja. Szczególne
miejsce w tej czêœci Szko³y przypad³o dwóm
wyk³adom, a mianowicie inauguracyjnemu
doc. dr. Olega Kosinskiego pt. „Losy Polaków
na Syberii” i prof. dr. hab. Ludwika Stommy
pt. „Charakter narodowy”.

Poza czêœci¹ naukow¹ pobyt w Wielkich
Kotach mia³ tak¿e swój wymiar integracyjny.
Na ten ostatni sk³ada³y siê gry i zabawy,
przedstawienia teatralne, wystawiane przez
grupy polsk¹ i rosyjsk¹, wizyta w miejscowym
muzeum, d³ugie wieczory przy ognisku, rozpa-
lanym na samym brzegu Bajka³u, pobyty w ty-

powej rosyjskiej bani i wreszcie wycieczki pie-
sze wzd³u¿ malowniczych brzegów jeziora oraz
rejsy po Bajkale, odbywane na uniwersytec-
kim statku wycieczkowym „Profesor Ko¿ow”.

Drugi etap Szko³y zosta³ zorganizowany 
w Irkucku i mia³ charakter turystyczno-inte-
gracyjny. Obejmowa³ on w szczególnoœci spa-
cery po mieœcie, zwiedzanie miejscowych
muzeów, odwiedziny na niektórych wydzia-
³ach IGU, przede wszystkim zaœ nieformalne
spotkania studentów w akademikach, ka-
wiarniach, na dyskotekach i w pubach, które
z zasady przeci¹ga³y siê do póŸnej nocy. Pro-
gram pobytu w Irkucku zawiera³ tak¿e spotka-
nia - polsk¹ grupê przyjmowali kolejno dyrek-
tor Instytutu Prawa IGU, doc. dr O. Licziczan,
przewodnicz¹cy miejskiej dumy Andriej £aby-
gin oraz konsul generalny RP Krzysztof Czaj-
kowski. Swoj¹ obecnoœæ zaznaczyli równie¿
rektor IGU, prof. dr Aleksander Smirnov i pro-
rektor ds. wspó³pracy naukowej IGU, prof. dr
Siergiej Szunin. 

Program wyjazdu do Rosji nie ograniczy³
siê wy³¹cznie do pobytu w Irkucku i nad Baj-
ka³em. Niezapomnianych wra¿eñ dostarczy³a
tak¿e czterodniowa wycieczka do Moskwy.
Pe³na atrakcji okaza³a siê tak¿e blisko czte-
rodobowa podró¿ kolej¹ transsyberyjsk¹ na
trasie Moskwa - Irkuck.

Zarówno poziom samej Szko³y, jak te¿
zwi¹zanych z ni¹ przedsiêwziêæ zas³uguje na
najwy¿sze uznanie. Szczególnie wa¿na by³a
jeszcze inna kwestia, a mianowicie atmosfe-
ra, w jakiej Rosjanie przyjmowali polsk¹ gru-
pê. Wielkiej serdecznoœci, otwartoœci i go-
œcinnoœci, atmosfera, jaka towarzyszy tylko
spotkaniu prawdziwych przyjació³.

Prof. UAM dr hab. Leopold Moskwa 

Rosyjsko-Polska Szko³a Letnia

W Wielkich Kotach 
nad Bajka³em
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F akt, ¿e podró¿e kszta³c¹ znany jest nie
od dziœ. W wielu uczelnianych gremiach
mówi siê o autonomii studenta, jego

mobilnoœci i mo¿liwoœciach rozwoju nauko-
wego. Aby uzyskaæ zgodê na wyjazd zagra-
niczny, wystarcz¹ dobrze zdane egzaminy 
i odrobina determinacji. Dla chc¹cego nic
trudnego… Zapraszam wiêc do Greifswaldu! 

Na pocz¹tku pragnê nadmieniæ, ¿e w³aœnie
w tym roku kalendarzowym obchodzony jest
jubileusz 10-lecia wspó³pracy naszej uczelni
z Uniwersytetem im. Ernsta Moritza Arndta w
Greifswaldzie. W zwi¹zku z t¹ okr¹g³¹ roczni-
c¹ chcia³bym zaprosiæ do krótkiej podró¿y po
Meklemburgii-Pomorzu Przednim, tej magicz-
nej krainie historyczno-geograficznej Nie-
miec. Wszystkim studentom natomiast gor¹-
co polecam ofertê stypendialn¹ tego¿ w³a-
snie uniwersytetu! 

Greifswald - w jêzyku polskim nazwa tego
uniwersyteckiego, hanzeatyckiego miasta
brzmi Gryfia i pochodzi najprawdopodobniej
od dynastii Gryfitów, którzy w œredniowieczu
panowali na Pomorzu. Nie bez powodu przy-
pominam polsk¹ nazwê. Miasto posiada bo-
wiem nadal bardzo silne zwi¹zki z naszym kra-
jem, œwiadczy o tym nie tylko fakt naszej miê-
dzyuczelnianej wspó³pracy, ale te¿ festiwal
kultury polskiej - Polenmarkt. Polonia dominu-

je tak¿e wœród studentów zagranicznych. W
semestrze zimowym roku akademickiego
2008/2009 przyjecha³o do Greifswaldu a¿
130 studentów z Polski, wœród nich wielu re-
prezentantów Poznania. Byli to g³ównie ucze-
stnicy programu Socrates/Erasmus, choæ nie
tylko, poniewa¿ Uniwersytet w Greifswaldzie
oferuje studentom UAM tak¿e stypendia se-
mestralne czy dwuletnie, które polecam! War-
to podkreœliæ, ¿e m³odzie¿ z Polski, przebywa-
j¹ca tam na studiach jest bez w¹tpienia jed-
n¹ z najliczniejszych grup, spoœród reprezen-
tuj¹cych kraje Unii Europejskiej. 

Sam Greifswald zachêci ka¿dego, kto
choæby raz zobaczy to urokliwe, portowe mia-
sto Morza Ba³tyckiego. Studia na nowocze-
snym Ernst-Moritz-Arndt-Universität, którego
naukowa tradycja i renoma licz¹ ju¿ ponad
550 lat, s¹ bez w¹tpienia przyjemnoœci¹. Na-
le¿y równie¿ wspomnieæ fakt, ¿e rzeczony
uniwersytet nale¿y do czwórki najstarszych,

nieprzerwanie istniej¹cych uczelni wy¿szych
Niemiec. Przybywaj¹ tam studenci zarówno 
z ca³ych Niemiec, jak i z przeró¿nych zak¹t-
ków œwiata, takich jak: Kanada, Finlandia,
Czechy czy W³ochy, aby studiowaæ prawo, far-
macjê, germanistykê, muzykologiê czy medy-
cynê, bij¹c¹ rekordy w rankingach popularno-
œci. Miasto, w którym urodzi³ siê najwybitniej-
szy przedstawiciel niemieckiego neoromanty-
zmu w malarstwie idealnie nadaje siê do te-
go, by w nim studiowaæ oraz wypoczywaæ. W
ciep³e i s³oneczne dni mo¿na zrelaksowaæ
siê, podziwiaj¹c piêkno Ba³tyku. Gdy nadcho-
dz¹ jesienna s³ota czy zimowe, choæ raczej
bezœnie¿ne, dni mo¿na wypocz¹æ w zaciszu
œwietnie wyposa¿onej, nowoczesnej bibliote-
ki uniwersyteckiej… Tak wiêc serdecznie za-
praszam do studiowania w mieœcie, gdzie
niemiecka tradycja przeplata siê z polsk¹, a
ka¿dy z narodów czerpie z tego wielkiego
dziedzictwa. Grzegorz Lisek

Dzieñ 29 wrzeœnia 2009 roku up³yn¹³
w Kolegium Europejskim im. Jana
Paw³a II w GnieŸnie pod znakiem pod-

sumowania projektu edukacyjnego „Klasa
akademicka”. Ide¹ programu jest poszerze-
nie wiedzy jego uczestników (m³odzie¿y lice-
alnej) z zakresu m.in. jêzyka polskiego, histo-
rii, wiedzy o œwiecie wspó³czesnym, jêzyka
angielskiego, niemieckiego i ³aciny. W tym
celu realizowanych jest 60 godzin wyk³adów 
i 60 godzin æwiczeñ w pierwszej i drugiej kla-
sie oraz 30 godzin wybranych æwiczeñ lub wy-
k³adów specjalistycznych, o tematyce zbli¿o-
nej do planowanego kierunku przysz³ych stu-
diów, w klasie trzeciej. Uniwersytet im. Ada-
ma Mickiewicza sprawuje nad projektem
nadzór merytoryczny i naukowy, s³u¿¹c m³o-
dzie¿y licealnej szerok¹ ofert¹ dydaktyczn¹.

Wœród przyby³ych goœci znaleŸli siê m.in.:
sekretarz stanu w Ministerstwie Edukacji 
Narodowej - Krystyna Szumilas, senator RP 
- Piotr Gruszczyñski, rektor Pañstwowej Wy-
¿szej Szko³y Zawodowej w GnieŸnie - prof. dr
hab. Józef Garbarczyk, prorektor GnieŸnieñ-
skiej Wy¿szej Szko³y Humanistyczno-Mene-
d¿erskiej „Milenium” - dr Klaudiusz Œwiêcicki,
wicestarosta gnieŸnieñski - Dariusz Pilak, bur-
mistrz Opalenicy - Ryszard Napiera³a, wielko-

polska kurator oœwiaty - El¿bieta Walkowiak,
goœcie z uczelni poznañskich (Akademia Wy-
chowania Fizycznego i Uniwersytet Ekonomicz-
ny), reprezentanci wydzia³ów Uniwersytetu im.
Adama Mickiewicza w Poznaniu oraz przedsta-
wiciele szkó³ z Poznania, Witkowa, Wrzeœni,
Trzemeszna, Opalenicy oraz Gniezna. 

Oficjaln¹ czêœæ uroczystoœci otworzy³ dy-
rektor naukowy Kolegium im. Jana Paw³a II w
GnieŸnie, prof. dr hab. Leszek Mrozewicz,
dziêkuj¹c osobom zaanga¿owanym w tworze-
nie przedsiêwziêcia, jakim jest „Klasa akade-
micka”. Specjalne podziêkowania zosta³y z³o-
¿one autorkom projektu - dr Elizie Grzelak,
mgr Bogus³awie M³odzikowskiej oraz mgr Ge-
nowefie Wasiak. Prof. Leszek Mrozewicz za-
akcentowa³ potrzebê rozwijania tego typu
przedsiêwziêæ, bêd¹cych dla szkolnej m³o-
dzie¿y najlepsz¹ drog¹ do poznawania kultu-
ry oraz otaczaj¹cego j¹ œwiata. 

Dyrektor I LO im. Boles³awa Chrobrego w
GnieŸnie - mgr Bogus³awa M³odzikowska -
przedstawi³a zebranym historiê projektu, roz-
poczynaj¹c od pierwszych planów, siêgaj¹-
cych 2003 roku, poprzez jego start w roku
akademickim 2004/2005. Od tamtego cza-
su ka¿dego roku ukazuje siê specjalny biule-
tyn, podsumowuj¹cy kolejne edycje przedsiê-

wziêcia. Koñcz¹c swoje wyst¹pienie, mgr Bo-
gus³awa M³odzikowska wspomnia³a o ko-
niecznoœci otwarcia siê szkó³ wy¿szych na te
œredniego szczebla. Dr Eliza Grzelak, podsu-
mowuj¹c projekt, zwróci³a uwagê na jego roz-
wojow¹ tendencjê. Wed³ug niej najistotniej-
sza w ca³ym programie jest droga, któr¹ po-
konuje uczeñ, d¹¿¹cy do celu - jakim jest re-
alizacja wybranego przez siebie zagadnienia.
Prezentacja wybranych tematów - przygoto-
wanych i zreferowanych przez licealn¹ m³o-
dzie¿ - poprzedzi³a wyst¹pienie wiceminister
z resortu edukacyjnego. 

Pani wiceminister Krystyna Szumilas zau-
wa¿y³a, ¿e polskiego systemu edukacyjnego
nie powinno rozpatrywaæ siê w kategoriach
dwóch oddzielnych, ca³kowicie ró¿ni¹cych siê
od siebie œwiatów - szkolnictwa wy¿szego 
i ni¿szego. Zamiast tego powinno mówiæ siê
o jednym œwiecie nauki. Konsekwencj¹ takiej
perspektywy jest koniecznoœæ wspólnego
dzia³ania w pracy dydaktycznej, co ma istot-
ne znaczenie zw³aszcza w dobie intensywne-
go rozwoju polskiej nauki. Wiceminister uzna-
³a „Klasê akademick¹” za doskona³e przygo-
towanie m³odych ludzi do rozpoczêcia stu-
diów wy¿szych. 

Piotr Pawlak

Licealiœci na Uniwersytecie

Na dobry pocz¹tek: Greifswald!

Studia w mieœcie Caspara Davida Friedricha
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23 wrzeœnia odby³o siê spotkanie zorganizowane przez ze-
spó³ rektorski. By³a to nieoficjalna, lecz robocza, inauguracja
kolejnego roku akademickiego. Zaproszeni nañ dziekani, dy-
rektorzy instytutów, kanclerze i inne osoby odpowiedzialne za
dzia³anie UAM zapozna³y siê z rektorskim sprawozdaniem 
z prac za rok 2008/2009, zaprezentowano równie¿ Strategiê
Rozwoju Uniwersytetu, zaprojektowan¹ a¿ do roku 2019. 

Opis tego spotkania by³by jednak niekompletny bez jedne-
go elementu: bez uwzglêdnienia czynnika ludzkiego b¹dŸ, w
innej nomenklaturze, bez tego, co, za Florianem Znanieckim,
nale¿a³oby nazwaæ wspó³czynnikiem humanistycznym. Otó¿,
czynnik ten jest wyraŸnie patriarchalny. Ekipa rektorska to, jak
wszystkim wiadomo, w 100 procentach mê¿czyŸni. Czy rów-
nie znane s¹ jednak sk³ady innych cia³ decyzyjnych na UAM?
Zespo³y dziekañskie Wydzia³u Biologii, Fizyki, Matematyki i In-
formatyki, Nauk Geograficznych i Geologicznych, Nauk Poli-
tycznych i Dziennikarstwa, Nauk Spo³ecznych oraz Wydzia³u
Teologicznego obywaj¹ siê bez kobiet. Oœmioma wydzia³ami
Uniwersytetu zarz¹dzaj¹ wy³¹cznie mê¿czyŸni. Patrz¹c na w³a-
dze dziekañskie z jeszcze innej perspektywy, nale¿y powie-
dzieæ, ¿e mamy wœród nich 62 mê¿czyzn i 14 kobiet. Panie
stanowi¹ zatem mniej ni¿ 25 procent ich sk³adu. W 64-oso-
bowym sk³adzie Senatu UAM znajduje siê 16 kobiet (25%).
Wœród 12 pe³nomocników rektora znajdziemy dwie panie
(16%). Zespó³ ds. Przygotowania Projektu Strategii Rozwoju
UAM - który, jak wspomnia³em, zaprezentowano 23 wrzeœnia
- liczy 12 osób, w tym dwie kobiety (16%). Komisja Rektorska
ds. Strategii UAM to 15 osób, bez kobiet (0%). 

Z tego krótkiego przegl¹du aktualnych kadr UAM wynika za-
tem, ¿e udzia³ kobiet nigdy nie przekracza 25 procent sk³adu
najwa¿niejszych jego instytucji. Taka struktura p³ciowa upo-
dabnia nasz¹ uczelniê do instytucji wojskowych. Tym bardziej

jest to dobitne, ¿e wynika z partykularnej logiki dziejów naszej
uczelni. Rektorami UAM zawsze byli mê¿czyŸni. Dyrektorem
mojego Instytutu Etnologii i Antropologii Kulturowej nigdy nie
by³a kobieta. Wyj¹tki na pewno istniej¹. Schemat jest jednak
a¿ nadto wyraŸny. Alma Mater (sic!) jest klubem (dla) panów. 

Co z tego schematu wynika? Od ka¿dego trzeŸwo myœl¹ce-
go socjologa us³yszymy, ¿e wspólnota w tym stopniu zdomino-
wana przez mê¿czyzn ma charakter patriarchalny, funkcjonuje
poprzez narzucanie mêskich wartoœci. Ka¿dy teolog przyzna,
ze instytucja zhegemonizowana przez mê¿czyzn ma specyficz-
ne rysy, promuj¹ce hegemonów i przyznaj¹ce kobietom inne,
zwykle mniej istotne i presti¿owe, role. Ka¿dy biolog potwier-
dzi, ¿e prymat osobników mêskich w stadzie ma decyduj¹cy
wp³yw na jego funkcjonowanie w œrodowisku. Od siebie - bazu-
j¹c na dorobku antropologii kulturowej - dodam, ¿e spo³eczeñ-
stwo w takim wymiarze zarz¹dzane przez jedn¹ p³eæ ewident-
nie promuje logikê tej¿e p³ci. Ró¿ne dyscypliny naukowe w tej
akurat materii potwierdzaj¹ swoje stanowiska. Nie mo¿na
mieæ zatem w¹tpliwoœci, ¿e te stwierdzenia dotycz¹ tak¿e in-
stytucji, jak¹ jest Uniwersytet im. Adama Mickiewicza. 

Moje uwagi ostatecznie maj¹ mieæ wydŸwiêk praktyczny.
WyraŸnie stawiam wiêc pytania o stan, ducha i wartoœci Uni-
wersytetu w sytuacji alternatywnej, to jest bez tak wyraŸnej
dominacji mêskiej. W jaki wówczas sposób dzia³a³aby korpo-
racja uczonych? Jakie opracowywa³aby plany rozwojowe? Na
co kierowa³a gros wydatków? Czy priorytety UAM by³yby zde-
finiowane w ten sam sposób? Jakie zmiany nastêpowa³yby w
regulaminie studiów? Jakiego rodzaju kontakty nawi¹zywano
by z otoczeniem? I w jakim jêzyku by to czyniono?

Dla pe³nej jasnoœci - nie znam odpowiedzi na te pytania.
Obecna rzeczywistoœæ powoduje jednak, ¿e je stawiam. 

Waldemar Kuligowski

PKO Bank Polski we wspó³pracy z Uniwersytetem im. Ada-
ma Mickiewicza w Poznaniu rozpocz¹³ emisjê limitowanej edy-
cji kart kredytowych z wizerunkiem UAM. Karta, wydana w ro-
ku jubileuszowym - 90-lecia Uniwersytetu, jest pierwsz¹, przy
której Bank wspó³pracuje z uczelni¹ wy¿sz¹. 

Karta kredytowa dla studentów oraz srebrna karta kredyto-
wa, na których zosta³ przedstawiony Uniwersytet im. Adama
Mickiewicza zosta³y przygotowane dla osób zwi¹zanych z Uni-
wersytetem oraz mi³oœników Poznania i Wielkopolski. Karty 
z wizerunkiem UAM wydawane s¹ ze znakiem akceptacji VISA.

Karta kredytowa PKO BP to: 
• dodatkowe pieni¹dze w postaci limitu kredytowego 

do wykorzystania na dowolny cel
• mo¿liwoœæ dokonywania p³atnoœci w punktach 

us³ugowo-handlowych w kraju i za granic¹
• dostêp do œrodków finansowych 24 godziny na dobê
• mo¿liwoœæ wyp³aty gotówki w bankach i bankomatach 

na ca³ym œwiecie
• mo¿liwoœæ dokonywania p³atnoœci przez Internet.

Aby otrzymaæ kartê kredytow¹ z wizerunkiem Uniwersytetu
im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, nie trzeba mieæ konta 
w PKO BP. Wystarczy z³o¿yæ w najbli¿szym oddziale lub agen-
cji PKO BP wniosek oraz dokument potwierdzaj¹cy wysokoœæ
i Ÿród³o dochodów. Je¿eli ktoœ posiada ju¿ konto w PKO BP,
zaœwiadczenie o dochodach nie jest konieczne.

Szczegó³y oferty oraz taryfa prowizji i op³at bankowych, 
pobieranych przez PKO BP, s¹ dostêpne w oddzia³ach PKO
Banku Polskiego oraz na stronie internetowej: www.pkobp.pl.

O Uniweresytecie - myœli nieuczesane

Karta kredytowa PKO BP i UAM

Presti¿ w portfelu
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Wyra¿aj¹c radoœæ z przybycia licznego gro-
na goœci rektor serdecznie powita³:
• Prof. Marka Zió³kowskiego - wicemarsza³ka

Senatu Rzeczypospolitej Polskiej, 
• W³odarzy województwa wielkopolskiego i sto-

³ecznego miasta Poznania, a wœród nich:
- Piotra Florka - wojewodê wielkopolskiego,
- Marka WoŸniaka - marsza³ka województwa
wielkopolskiego,

- Ryszarda Grobelnego - prezydenta miasta
Poznania, 

- Jana Grabkowskiego - starostê powiatu po-
znañskiego,

• Jego Ekscelencjê Ksiêdza Arcybiskupa: me-
tropolitê poznañskiego Stanis³awa G¹deckie-
go - Wielkiego Kanclerza Wydzia³u Teologicz-
nego Uniwersytetu, 

• Magnificencje rektorów uczelni akademickich
Poznania:
- Prof. Jacka Wysockiego - rektora Uniwersy-
tetu Medycznego,

- Prof. Adama Hamrola - rektora Politechniki
Poznañskiej,

- Prof. Mariana Goryniê - rektora Uniwersyte-
tu Ekonomicznego,

- Prof. Grzegorza Skrzypczaka - rektora Uni-
wersytetu Przyrodniczego,

- Prof. Jerzego Smorawiñskiego - rektora Aka-
demii Wychowania Fizycznego,

- Prof. Bogumi³a Nowickiego - rektora Akade-
mii Muzycznej,

- Prof. Marcina Berdyszaka - rektora Akade-
mii Sztuk Piêknych, oraz prezydenta Euro-
pejskiego Uniwersytetu Viadrina we Frank-
furcie nad Odr¹ - dr. Guntera Pleugera.

Serdecznie powitani zostali rektorzy uczelni
poznañskich, a tak¿e byli rektorzy naszego
Uniwersytetu:

- Prof. Zbigniew Radwañski,
- Prof. Franciszek Kaczmarek,
- Prof. Jacek Fisiak,
- Prof. Bogdan Marciniec,
- Prof. Stefan Jurga,
- Prof. Stanis³aw Lorenc.

Serdeczne s³owa powitania skierowano do
parlamentarzystów, reprezentuj¹cych Ziemiê
Wielkopolsk¹ w Senacie i Sejmie Rzeczypospoli-
tej. Parlamentarzystów, którzy z takim oddaniem
wspieraj¹ UAM we wszystkich jego dzia³aniach, a
szczególnie w rozbudowie jego bazy materialnej. 

- Witam cz³onków korpusu dyplomatycznego 
i konsularnego - powiedzia³ prof. Bronis³aw Marci-
niak - prezesów i dyrektorów instytucji naukowych
i kulturalnych, a szczególnie prezesa Oddzia³u Pol-
skiej Akademii Nauk, prof. Jana Wêglarza.

- Witam prezydentów miast, starostów, burmi-
strzów i wójtów oraz radnych miasta Poznania.

- Witam duchownych, przedstawicieli instytu-
cji pañstwowych, s¹downictwa, prokuratury, po-
licji oraz prezesów i dyrektorów przedsiêbiorstw
wspó³pracuj¹cych z Uniwersytetem.

- Witam wszystkich zebranych tu profesorów
i pracowników Uniwersytetu oraz studentów,
szczególnie tych, którzy po raz pierwszy uczest-
nicz¹ w inauguracji roku akademickiego. 

- Pragnê poinformowaæ, ¿e podziêkowania za
zaproszenie na dzisiejsz¹ uroczystoœæ wraz z ¿y-
czeniami nades³ali m.in.: marsza³ek Sejmu Bro-
nis³aw Komorowski, minister nauki i szkolnictwa
wy¿szego, prof. Barbara Kudrycka oraz prezes
Polskiej Akademii Nauk prof. Micha³ Kleiber.

UAM w czo³ówce
presti¿owych rankingów
Bêdzie to dziewiêædziesi¹ty pierwszy rok dzia³alnoœci jednego z najlepszych 
polskich uniwersytetów, godnego kontynuatora tradycji Akademii Lubrañskiego 
i poznañskiego Kolegium Jezuickiego - pere³ systemu edukacyjnego dawnej 
Rzeczypospolitej, powiedzia³ rektor UAM, prof. dr hab. Bronis³aw Marciniak, 
inauguruj¹c rok akademicki 2009/2010.
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- Nasza dzisiejsza uroczystoœæ jest transmito-
wana za poœrednictwem Internetu oraz przeka-
zywana przez stacjê WTK. Swoje pozdrowienia
kierujê równie¿ do internautów i telewidzów,
którzy nas ogl¹daj¹.

Inauguracja roku akademickiego sk³ania 
do przywo³ania pamiêci o tych, którzy odeszli 
od nas na zawsze w roku akademickim
2008/2009. A byli to:

- Prof. W³adys³aw Alexiewicz,
- Prof. Andrzej Chobot, 
- Pani Renata Czupryñska,
- Prof. Jerzy G³azek, 
- Pan Henryk Jarmu¿ek,
- Prof. El¿bieta Koralewska-Batura,
- Prof. Jaros³aw Mianowski, 
- Prof. Piotr Miecznik, 
- Pan Jan Miko³ajczak, 
- Prof. Henryk Misterski,
- Rektor, prof. Benon Miœkiewicz, 
- Prof. Czes³aw Mojsiewicz, 
- Pan Roman Murlewski,
- Prof. Wanda Nowak, 
- Prof. Wojciech Rzepka, 
- Mgr Magdalena Sambor,
- Prof. Józef Skrzypczak, 
- Dr Alicja Stach,
- Pan W³odzimierz Œlizowski,
- Prof. Krystyna W³odarczak, 
- Prof. Andrzej Wójcik, 
- Mgr Andrzej Zdziubany.

Szanowni Pañstwo,
Dziœ nasz Uniwersytet, od lat we wszystkich

rankingach sytuuj¹cy siê w œcis³ej czo³ówce naj-
lepszych polskich uczelni wy¿szych, reprezentu-
j¹cych europejski poziom kszta³cenia i prowa-
dzonych badañ naukowych, prze¿ywa okres
wszechstronnego rozwoju naukowego, dydak-
tycznego i inwestycyjnego. Miniony rok przy-
wróci³ nam nasze pewne trzecie miejsce w pre-
sti¿owym rankingu uczelni akademickich „Per-
spektyw”, przyniós³ I miejsce w konkursie na
najbardziej prodoktoranck¹ uczelniê w Polsce
oraz zagwarantowa³ trzeci¹ pozycjê wœród uczel-
ni przyjaznych osobom z niepe³nosprawnoœci¹.
Te wysokie pozycje napawaj¹ nas wszystkich
dum¹, ale s¹ i zobowi¹zaniem, by coraz bar-
dziej ofiarnie i owocnie s³u¿yæ spo³eczeñstwu. 

Chcê zdaæ sprawê
Pierwsz¹ powinnoœci¹ rektora jest z³o¿enie
sprawozdania z dzia³alnoœci uczelni w roku mi-
nionym. We wrzeœniu 2008 roku, na starcie no-
wej kadencji, postawiliœmy przed sob¹, jako ze-
spó³ rektorski, trzy priorytetowe zadania:

- opracowanie i przyjêcie Strategii Rozwoju
UAM na lata 2009-2019, 

- kontynuacjê i aktualizacjê programu inwe-
stycyjnego UAM oraz

- zorganizowanie godnych obchodów Jubile-
uszu 90-lecia Uniwersytetu i ca³ego akade-
mickiego Poznania.

Z dum¹ i wdziêcznoœci¹ biorê do rêki owoc
ca³orocznej pracy Zespo³u ds. Przygotowania
Projektu Strategii UAM - dokument Strategii

Rozwoju UAM na lata 2009-2019 - która bêdzie
stymulowa³a dalszy dynamiczny rozwój naszej
Almae Matris. Przyjêta jednog³oœnie przez Se-
nat uczelni Strategia to gwarancja nowych 
osi¹gniêæ i godnego, na miarê naszych aspiracji,
miejsca wœród uniwersytetów Europy i œwiata.

Zachêcam wszystkich do zapoznania siê 
z tym dokumentem, który jest dostêpny w we-
rsji wydrukowanej, jak równie¿ znajduje siê na
naszej stronie internetowej. Strategia to nie tyl-
ko wyznaczenie zadañ dla kierownictwa, to te¿
zaanga¿owanie ca³ej spo³ecznoœci akademic-
kiej w jej realizacjê.

Realizacja drugiego z kluczowych celów, a
wiêc kontynuacja programu inwestycyjnego by³a
bodaj najtrudniejszym zadaniem mijaj¹cego ro-
ku. Mimo niesprzyjaj¹cej koniunktury gospodar-
czej w roku akademickim 2008/2009 Uniwer-
sytet nasz realizowa³ szeroki program inwesty-
cyjny, wynikaj¹cy zarówno z programu wielolet-
niego UAM 2004-2011, jak i z mo¿liwoœci pozy-
skiwania œrodków finansowych z innych Ÿróde³
na niezbêdne dzia³ania inwestycyjne w obszarze
infrastruktury budowlanej, modernizacje i re-
monty. W ramach programu wieloletniego konty-
nuowaliœmy zatem inwestycje na Morasku 
(I etap budowy Wydzia³u Chemii, koñczymy halê
sportow¹, wykonaliœmy drogi i parkingi) oraz po-
za Poznaniem: inwestycje w Pile i Kaliszu. Pe³-
na realizacja programu wieloletniego, gwarantu-
j¹ca w perspektywie kilku lat zakoñczenie budo-
wy nowoczesnego Uniwersytetu, wymaga zna-
cz¹cego zwiêkszenia œrodków przeznaczonych
na jego realizacjê, co w obecnej sytuacji gospo-
darczej kraju i œwiata staje siê szczególnie du-
¿ym wyzwaniem. Podejmowano szereg dzia³añ
na rzecz waloryzacji programu wieloletniego, od
wielokrotnych spotkañ z kierownictwem Mini-
sterstwa Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego, po-
przez narady z parlamentarzystami a¿ po przyjê-
cie stosownych uchwa³ przez Senat UAM. 

Jednoczeœnie prowadziliœmy inwestycje finan-
sowane ze œrodków Ministerstwa Nauki i Szkol-
nictwa Wy¿szego poza programem wieloletnim.
By³y to: budowa I etapu budynku dydaktycznego
Wydzia³u Prawa i Administracji przy Al. Niepod-
leg³oœci, adaptacja pomieszczeñ i modernizacja
Collegium Maius, budowa Biblioteki Wydzia³u Fi-
lologii Polskiej i Klasycznej, remont zespo³u pa-
³acowo-parkowego w Gu³towach i remont Stacji
Geoekologicznej w Storkowie.

W poszukiwanie grantów ze œrodków Unii Eu-
ropejskiej, mo¿liwych do wykorzystania przy po-
prawie stanu infrastruktury uniwersyteckiej, w³¹-
czy³ siê aktywnie nowy Dzia³ Programów Europej-
skich. £¹cznie w trakcie roku akademickiego
2008/2009 z³o¿ono 9 wniosków o charakterze
inwestycyjnym lub modernizacyjnym do: Urzêdu
Marsza³kowskiego Województwa Wielkopolskie-
go, Narodowego Funduszu Ochrony Œrodowiska 
i Gospodarki Wodnej oraz Ministerstwa Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego. W kampusie Morasko
zlokalizowane zostan¹ równie¿ dwie inwestycje o
charakterze interdyscyplinarnym, a mianowicie:
Miêdzyuczelniane Centrum NanoBioMedyczne

oraz Wielkopolskie Centrum Zaawansowanych
Technologii. W obu projektach, finansowanych
przez programy operacyjne Unii Europejskiej, Uni-
wersytet pe³ni rolê lidera i koordynatora.

Trzecim wa¿nym zadaniem uczelni by³o zorga-
nizowanie i przeprowadzenie obchodów Jubile-
uszu akademickiego Poznania.

W tym roku 7 maja, a wiêc w 90 lat od pierw-
szej inauguracji roku akademickiego, odrodzo-
nego po latach Uniwersytetu, obchodziliœmy
œwiêto ca³ego œrodowiska akademickiego mia-
sta Poznania, gdy¿ du¿a czêœæ publicznych
szkó³ wy¿szych Poznania siêga swymi korzenia-
mi Uniwersytetu Poznañskiego. Tak, jak przed
dziewiêædziesiêciu laty, uroczystoœæ rozpoczêli-
œmy msz¹ œwiêt¹ pod przewodnictwem metro-
polity poznañskiego w katedrze poznañskiej.
St¹d zgromadzone Senaty poznañskich uczelni
akademickich przemaszerowa³y do auli UAM.
Tu odby³o siê Jubileuszowe Posiedzenie Sena-
tów Publicznych Uczelni Wy¿szych miasta Po-
znania. W obecnoœci pana marsza³ka Sejmu
oraz pani minister Nauki i Szkolnictwa Wy¿sze-
go, a tak¿e wszystkich rektorów uniwersytetów
polskich, zadeklarowaliœmy wolê dalszego za-
cieœniania wspó³pracy dydaktycznej i badaw-
czej, a tak¿e organizacyjnej, zmierzaj¹cej do co-
raz œciœlejszej integracji poznañskiego œrodowi-
ska naukowego. Przyjêliœmy stosown¹ uchwa³ê,
potwierdzaj¹c¹ nasz¹ niez³omn¹ wolê kontynu-
owania wielkiego dzie³a naszych poprzedników
w realiach XXI wieku.

W maju mia³ miejsce szereg innych wydarzeñ
jubileuszowych. Na wydzia³ach organizowano
konferencje i debaty naukowe, ods³anialiœmy
pami¹tkowe tablice, ogl¹daliœmy wystawy i do-
konywaliœmy podsumowañ minionego okresu.
Premier Rzeczypospolitej by³ honorowym go-
œciem jubileuszowego pikniku akademickiego.
Dziêkujê wszystkim, którzy w³¹czyli siê w orga-
nizacjê tych pamiêtnych wydarzeñ.

Szanowni Pañstwo,
Pozosta³e zadania, które stawialiœmy przed

sob¹, dzieliliœmy na 4 g³ówne obszary: badania
naukowe, kszta³cenie, organizacja i zarz¹dzanie
uczelni¹ oraz relacje UAM z otoczeniem.

Badania 
- potencja³em uczelni
Badania naukowe to obok nauczania najwa¿-
niejsza sfera naszej uniwersyteckiej aktywno-
œci. Stanowi¹ one o potencjale dydaktycznym
uczelni, prowadzone s¹ w pracowniach, zak³a-
dach, katedrach i instytutach oraz interdyscypli-
narnych centrach badawczych. 

Przynios³y one w minionym roku akademic-
kim wiele znakomitych osi¹gniêæ. Stanowi³y
podstawê do uzyskania przez 193 osoby stop-
ni naukowych doktora oraz 47 osób stopni nau-
kowych doktora habilitowanego.

W minionym roku akademickim 11 doktorów
habilitowanych z naszej uczelni uzyska³o tytu³y
profesorskie. Serdecznie gratulujê tych osi¹-
gniêæ.
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Z satysfakcj¹ mo¿emy powiedzieæ o wyraŸnej
intensyfikacji badañ naukowych. W roku akade-
mickim 2008/2009 nast¹pi³ wzrost liczby pro-
jektów badawczych, realizowanych na podstawie
umów zawartych z Ministerstwem Nauki i Szkol-
nictwa Wy¿szego. Pracownicy Uniwersytetu wy-
konuj¹ obecnie 336 takich projektów na ³¹czn¹
kwotê 60 mln z³. Tak znaczna liczba projektów
badawczych jest wynikiem intensyfikacji wyst¹-
pieñ o przyznanie nowych projektów badaw-
czych, co ogromnie cieszy. Najwiêkszy, bo a¿ piê-
ciokrotny wzrost liczby sk³adanych wniosków
mia³ miejsce na Wydziale Neofilologii. Znaczny
wzrost aktywnoœci w tym zakresie nast¹pi³ na
Wydziale Filologii Polskiej i Klasycznej, przy tra-
dycyjnie du¿ym zaanga¿owaniu wydzia³ów o pro-
filu nauk œcis³ych. WskaŸnik sukcesu w zakresie
projektów badawczych w³asnych oscyluje wokó³
45 procent. Wzros³a równie¿ dostêpnoœæ spo³ecz-
noœci akademickiej do informacji o mo¿liwoœci
uzyskiwania grantów badawczych. W minionym ro-
ku pracownicy UAM przyst¹pili do 10 projektów 
w ramach 7. Programu Ramowego UE. 

Liczba publikacji naukowych w roku
2008/2009, których autorami lub wspó³autora-
mi s¹ pracownicy Uniwersytetu przekracza,
6500. Wiele ksi¹¿ek zosta³o nagrodzonych, jak
choæby ksi¹¿ka „Cmentarze na stokach poznañ-
skiej Cytadeli” Wies³awa Olszewskiego czy
ksi¹¿ka „Nazewnictwo geograficzne Poznania”
Zygmunta Zagórskiego i zespo³u autorów, które
otrzyma³y Nagrodê im. Józefa £ukaszewicza za
najlepsze ksi¹¿ki o Poznaniu wydane w 2008
roku. 

Osi¹gniêcia naukowo-badawcze pracowni-
ków i doktorantów naszego Uniwersytetu zy-
ska³y presti¿owe wyró¿nienia i nagrody.

Nagrody prezesa Rady Ministrów otrzymali:
1. Prof. dr hab. Tomasz Jasiñski - za wybitne

osi¹gniêcia naukowe, a za rozprawy dok-
torskie:

2. Dr Beata Dudziec - z Wydzia³u Chemii,
3. Dr £ukasz Kaczmarek - z Wydzia³u Biologii,
4. Dr Ma³gorzata Mrozek-Wysocka - z Wydzia-

³u Nauk Geograficznych i Geologicznych,
5. Dr Rados³aw Tarasewicz - z Wydzia³u Hi-

storycznego,
6. Dr Marek Woszczek - z Wydzia³u Nauk

Spo³ecznych.

Indywidualne nagrody Ministra Szkolnictwa
Wy¿szego i Nauki otrzymuj¹:

7. Prof. Janusz Bujnicki z Wydzia³u Biologii,
8. Dr Micha³ Zwierzykowski z Wydzia³u Histo-

rycznego,
9. Prof. Wojciech Chy³a z Wydzia³u Nauk Spo-

³ecznych.

Prof. Wojciech Nawrocik zosta³ laureatem
konkursu „Popularyzator Nauki”, organizowane-
go przez Serwis Nauka Polskiej Agencji Praso-
wej oraz Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa 
Wy¿szego.

Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej przyzna³a
trzy stypendia krajowe dla m³odych uczonych.

Otrzymali je:
10. Dr Anna Musia³ z Wydzia³u Prawa i Admi-

nistracji,
11. Mgr Marcin Podsiad³o - z Wydzia³u Chemii oraz
12. Mgr Jakub Kujawiñski z Wydzia³u Histo-

rycznego.

Ponadto miasto Poznañ w czerwcu br. wy-
ró¿ni³o pani¹ prof. Zofiê Trojanowiczow¹ Na-
grod¹ Naukow¹ Miasta Poznania oraz Honoro-
wym Obywatelstwem, przyznaj¹c jednocze-
œnie cztery stypendia dla m³odych badaczy z
poznañskiego œrodowiska naukowego, które
otrzymali: 

1. Mgr Andrzej Woyda-P³oszczyca z Wydzia³u
Biologii,

2. Mgr Agnieszka Felczak-Guzik z Wydzia³u Chemii,
3. Mgr Joanna Mod³awska z Wydzia³u Fizyki

oraz
4. Mgr Aleksandra Paradowska z Wydzia³u Hi-

storycznego.

Wybitni profesorowie naszej uczelni zostali
w sposób szczególny wyró¿nieni za ca³okszta³t
osi¹gniêæ badawczych:

16. Prof. Urszula Rychlewska zosta³a obda-
rzona tytu³em doktora honoris causa Uni-
wersytetu w Kragujevcu,

17. Prof. Hubert Or³owski uzyska³ tytu³ dokto-
ra honoris causa Uniwersytetu Warmiñ-
sko-Mazurskiego, 

18. Prof. Teresa Tomaszkiewicz zosta³a
odznaczona Orderem Kawalerskim Palm
Akademickich, przyznanym przez francu-
skie Ministerstwo Edukacji, Szkolnictwa
Wy¿szego i Badañ za zas³ugi w oœwiacie,
nauce, kulturze.

Wszystkim wyró¿nionym i nagrodzonym bar-
dzo serdecznie gratulujê i ¿yczê dalszych
wspania³ych osi¹gniêæ.

Zacieœniamy wspó³pracê badawcz¹ z poznañ-
skim œrodowiskiem naukowym. W bie¿¹cym ro-
ku na Uniwersytecie, po roku przerwy, podjêto
prace nad 9 miêdzyuczelnianymi projektami ba-
dawczymi, wykonywanymi we wspó³pracy z Poli-
technik¹ Poznañsk¹, Uniwersytetem Przyrodni-
czym, Uniwersytetem Medycznym i Uniwersyte-
tem Ekonomicznym. Na podstawie porozumie-
nia Urzêdu Miasta Poznania i oœmiu poznañ-
skich uczelni, w lipcu 2009 roku, uruchomiono
konkurs na projekty naukowe, finansowane
przez w³adze Poznania. Inne przyk³ady interdy-
scyplinarnych projektów badawczych to: powsta-
nie Centrum Badañ Metropolitalnych czy wspól-
ny projekt z Uniwersytetem Medycznym, finanso-
wany przez Norweski Mechanizm Finansowy.

Kszta³cenie na 225 œcie¿kach
edukacyjnych
Nauczanie na poziomie akademickim to nasze,
równie wa¿ne jak badania, zadanie statutowe. 
W roku akademickim 2008/2009 nauczaliœmy
na 47 kierunkach i 178 specjalnoœciach. 

Wspomnê o pewnym novum, czyli tzw. kierun-
kach zamawianych. W ramach konkursu minister-
stwa „Zwiêkszenie liczby absolwentów kierunków

o kluczowym znaczeniu dla gospodarki opartej na
wiedzy” Uniwersytet (zajmuj¹c czo³owe miejsca w
konkursie) otrzyma³ dofinansowanie kierunków:
matematyka, informatyka i chemia. 

Tegoroczna rekrutacja na studia zgromadzi³a
ogromn¹ liczbê kandydatów. O indeks studiów
dziennych ubiega³o siê 29500 osób, a studiów
niestacjonarnych ponad 8 tysiêcy osób. £¹cznie
by³o zatem prawie 38 tysiêcy kandydatów. W wy-
niku zakoñczonego w koñcu wrzeœnia postêpo-
wania rekrutacyjnego na I rok przyjêliœmy w su-
mie 14198 osób, w tym o ponad 800 studen-
tów stacjonarnych wiêcej ni¿ w roku ubieg³ym. 

Rozpoczynamy rok akademicki z liczb¹
47600 immatrykulowanych, w tej liczbie 64%
stanowi¹ studenci stacjonarni. 

W kszta³ceniu coraz wa¿niejsz¹ sprawê od-
grywa jego internacjonalizacja. Równie¿ w mi-
nionym roku osi¹gnêliœmy sukcesy na tym polu.
W wyniku og³oszonego konkursu na spójny 
i efektywny pakiet zajêæ w jêzyku obcym kilka-
krotnie wzros³a angielskojêzyczna oferta wy-
dzia³ów UAM w ramach Uniwersyteckiego Cen-
trum Edukacji Miêdzynarodowej. Z ca³¹ moc¹
wspieramy inicjatywy w³¹czania siê UAM do pro-
wadzenia wspólnych programów magisterskich
z uczelniami z zagranicy (European Master 
Courses). Kontynuowano zatem studia tego ty-
pu na Wydziale Chemii - International Master
Course w ramach programu SERPCHEM. Kolej-
ne inicjatywy to organizowane w Instytucie Kul-
turoznawstwa na Wydziale Nauk Spo³ecznych -
studia European Masters in Science of Perfor-
mative Creativity oraz finalizowane obecnie przy
Instytucie Historii - studia European Master in
Classical Cultures. 

Ponadto, otwieraj¹c siê na nowe tryby i formy
kszta³cenia, opracowano strategiê nauczania
na odleg³oœæ (e-learning) oraz podjêto prace
nad wdro¿eniem koncepcji Life Long Learning
na naszej uczelni.

Nasi studenci zdobywali równie¿ laury na ni-
wie naukowej, kulturalnej i sportowej. Nie mogê
pomin¹æ sukcesów naszych m³odych informaty-
ków. Studenckiego Nobla 2009 otrzyma³a pani
Agnieszka Kaszkowiak, studentka III roku mate-
matyki. Z kolei dru¿yna studentów naszego Wy-
dzia³u Matematyki i Informatyki znalaz³a siê w fi-
na³owej szóstce miêdzynarodowego konkursu
Imagine Cup 2009 w projektowaniu oprogramo-
wania i zdoby³a nagrodê specjaln¹. 

Gratulujemy i ¿yczymy dalszych sukcesów.

Uczelnia nowoczesna
Z realizacji zadañ w obszarze: organizacja 
i zarz¹dzanie uczelni¹ w minionym roku akade-
mickim wymieniæ nale¿y: budowê systemu pra-
wa wewnêtrznego na naszej uczelni, w tym m.in.
opracowanie „Monitora UAM”, zawieraj¹cego
wszystkie akty prawne UAM, wydawanego w for-
mie papierowej i elektronicznej czy przygotowa-
nie uchwalonego przez Senat 22 grudnia 2008
roku podstawowego aktu w sprawie struktury
organizacyjnej UAM. Dokonano przegl¹du dzia-
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³alnoœci jednostek uniwersyteckich, w ramach
którego przygotowano regulaminy dla jednostek
ogólnouczelnianych i miêdzywydzia³owych. 

Relacje UAM z otoczeniem
Z kolei analizuj¹c nasze relacje z otoczeniem,
trzeba wspomnieæ o wielu inicjatywach œrodowi-
skowych, podejmowanych w ramach Kolegium
Rektorów Miasta Poznania.

By³y to miêdzy innymi: wspólne w³¹czenie siê
w organizacjê Konferencji Klimatycznej w Pozna-
niu, wspólne obchody Jubileuszu 90-lecia aka-
demickiego Poznania, koncepcja wspólnych
dzia³añ promocyjnych na rzecz nauki i dydaktyki,
ponowne uruchomienie grantów miêdzyuczelnia-
nych, powo³anie makrokierunków. Mam nadzie-
jê, ¿e prêdzej czy póŸniej idea Uniwersytetu Po-
znañskiego - jako federacji uczelni poznañskich -
urzeczywistni i przyczyni siê do efektywnego wy-
korzystania zasobów i mo¿liwoœci ka¿dej z na-
szych uczelni, a „Akademicki Poznañ” osi¹gnie
nowy, niespotykany dot¹d wymiar.

Otwarcie UAM na œwiat gospodarczy realizo-
wano m.in. poprzez: powo³anie oraz posiedzenia
robocze Rady Gospodarczej przy rektorze UAM,
spotkania rektora z kierownictwem wa¿nych
przedsiêbiorstw Poznania i Wielkopolski, reorga-
nizacjê i nowe zadania dla Uczelnianego Cen-
trum Innowacji i Transferu Technologii, wspó³pra-
cê z Urzêdem Miasta Poznania w programie
Wielkopolska Platforma Innowacyjna czy wypra-
cowanie przez Komisjê Rektorsk¹ ds. Wspó³pra-
cy z Gospodark¹ kierunków dzia³añ organizacyj-
nych i legislacyjnych, zmierzaj¹cych do regulacji
relacji UAM z otoczeniem gospodarczym.

Konkurencyjny rynek badañ i us³ug dydaktycz-
nych oraz rocznica 90-lecia powstania odrodzo-
nego Uniwersytetu w Poznaniu wymaga³y w roku
akademickim 2008/2009 znacz¹cej intensyfi-
kacji dzia³añ w dziedzinie promocji i marketingu.

Szanowni Pañstwo,
Przedstawione najwa¿niejsze elementy na-

szej dzia³alnoœci w roku akademickim
2008/2009 chcia³bym zakoñczyæ z³o¿eniem
podziêkowañ dla ca³ej spo³ecznoœci - dla Sena-
tu akademickiego, dla zespo³ów dziekañskich 
i rad wydzia³ów, dla kierowników jednostek ogól-
nouczelnianych i miêdzywydzia³owych oraz cen-
trów uniwersyteckich, dla samorz¹du studenc-
kiego, dla organizacji zwi¹zkowych na UAM, dla
s³u¿by bibliotecznej oraz administracji central-
nej. Dziêkujê wszystkim pracownikom i studen-
tom naszej uczelni.

Szanowni Pañstwo,
Uniwersytet jest otwarty na potrzeby miasta

i regionu, realizuje liczne inicjatywy naukowe,
dydaktyczne i kulturalne. W ci¹gu ca³ego roku
uczelnia szeroko popularyzowa³a wiedzê po-
przez telewizyjne programy edukacyjne, wysta-
wy, spotkania, wydawnictwa, cykle popularno-
naukowych wyk³adów otwartych i dzia³alnoœæ
Uniwersytetu Trzeciego Wieku. Jak co roku
organizowaliœmy Poznañski Festiwal Nauki i
Sztuki, Targi Pracy i Edukacji czy Poznañskie Dni
Ksi¹¿ki Naukowej oraz wspó³organizowaliœmy

Noc Naukowców. Spo³eczeñstwu Poznania 
i Wielkopolski dostarczyliœmy te¿ wiele doznañ
artystycznych, chocia¿by poprzez prezentacje 
z cyklu Verba Sacra, wielkie recitale w Auli UAM,
Miêdzynarodowy Festiwal Chórów Uniwersytec-
kich, koncerty chóralne czy wspó³organizowanie
innych wa¿nych imprez kulturalnych. 

Pe³ne sprawozdanie zespo³u rektorskiego za
rok akademicki 2008/2009 znajdziecie Pañstwo
w formie drukowanej w holu Collegium Minus.

G³ówne zamierzenia na 2009/2010:
Szanowni Pañstwo,
Nowy rok akademicki to czas stawiania sobie

nowych zadañ. Tegoroczne dla uczelni wyznacza
ju¿ nasza Strategia Rozwoju. Jako g³ówne, priory-
tetowe dzia³ania chcemy traktowaæ w tym roku:

1. Jakoœæ kszta³cenia,
2. Wspieranie rozwoju naukowego pracowni-

ków, w tym szczególnie ich publikacji,
3. Rozpoczêcie wdra¿ania profesjonalnego

zarz¹dzania uczelni¹, oraz nasze ci¹g³e
zobowi¹zanie: 

4. Kontynuacja programu inwestycyjnego
UAM.

Ujmuj¹c nasz plan zamierzeñ w schemat
przyjêtej Strategii Rozwoju UAM, w ramach
pierwszego celu strategicznego „Badania nau-
kowe na œwiatowym poziomie” zamierzamy:
wspieraæ rozwój naukowy pracowników, a zw³a-
szcza: po³o¿yæ nacisk na zwiêkszanie liczby
uprawnieñ do nadawania stopni naukowych i ty-
tu³u naukowego, opracowaæ wydzia³owe kryteria
oceny dzia³alnoœci naukowej na wydzia³ach oraz
wdro¿yæ etaty naukowe. Zak³adamy: poszerza-
nie interdyscyplinarnoœci badañ naukowych (za-
równo wewn¹trz uczelni, jak i w poznañskim
œrodowisku naukowym) oraz rozwijanie umiê-
dzynarodowienia badañ, wsparcie aplikacji o
fundusze zewnêtrzne na badania i wyjazdy,
stopniowe przechodzenie periodyków UAM na
platformê elektroniczn¹ czy wreszcie wspólne
programy badawcze z uczelniami zagranicznymi
(m.in. europejskimi i amerykañskimi). Bêdzie-
my wzmacniaæ infrastrukturê badawcz¹ oraz
wdro¿ymy system ochrony i korzystania z w³a-
snoœci intelektualnej.

Drugi cel strategiczny to „Najwy¿sza jakoœæ
kszta³cenia”. Aby do niej d¹¿yæ, za³o¿yliœmy na
ten rok: wprowadzenie wewnêtrznego systemu
oceny i zapewnienia jakoœci kszta³cenia, w tym
analizê efektywnoœci i kosztoch³onnoœci wszyst-
kich kierunków oraz specjalnoœci studiów. Pra-
gniemy k³aœæ nacisk na podnoszenie kompeten-
cji dydaktycznych nauczycieli akademickich 
i doktorantów oraz na wspieranie samodzielno-
œci studentów I i II stopnia. Bêdziemy ró¿nico-
waæ i zwiêkszaæ ofertê oraz tryby studiów, tu
mam na myœli szczególnie makrokierunki oraz
kierunki wspólne i unikatowe, a tak¿e wprowa-
dzenie e-learningu. W ramach dalszej interna-
cjonalizacji kszta³cenia deklarujemy zwiêksze-
nie oferty studiów w jêzykach obcych, rozwiniê-
cie dydaktycznej wspó³pracy miêdzynarodowej
(g³ównie z krajami Azji), upowszechnienie znajo-
moœci jêzyków obcych wœród studentów oraz

rozwój systemu opieki nad obcokrajowcami
przebywaj¹cymi na UAM.

Cel strategiczny trzeci brzmi: „Uniwersytet
otwarty na otoczenie”. W ramach tego celu bê-
dziemy dok³adaæ starañ, jeœli chodzi o dalszy
wzrost znaczenia kulturotwórczej roli uczelni 
w regionie oraz o otwarcie Uniwersytetu na po-
trzeby gospodarki opartej na wiedzy. Zak³adamy
równie¿ otwarcie na potrzeby i aspiracje eduka-
cyjne spo³ecznoœci miasta i regionu, wzmacnia-
nie wiêzi z absolwentami uczelni oraz intensyfi-
kacjê wspó³pracy z w³adzami miasta i regionu.

W ramach czwartego celu strategicznego
„Uczelnia profesjonalnie zarz¹dzana” wprowa-
dzimy strategiczne zarz¹dzanie uczelni¹. Chcie-
libyœmy udoskonalaæ kulturê organizacyjn¹ na-
szej uczelni poprzez szkolenia dla pracowników
czy wdra¿anie nowych technologii w komunika-
cji miêdzy pracownikami. Aby zwiêkszaæ efek-
tywnoœæ organizacji pracy administracji central-
nej, wydzia³owej i innych jednostek organizacyj-
nych, zamierzamy w tym roku m.in. pe³ne wdro-
¿enie informatycznego systemu zarz¹dzania
uczelni¹ czy przeprowadzenie szkoleñ jêzyko-
wych, merytorycznych i sta¿y zagranicznych dla
pracowników administracji. 

W celu rozwoju infrastruktury Uniwersytetu
dla zapewnienia najwy¿szej efektywnoœci badañ
i kszta³cenia bêdziemy kontynuowaæ realizacjê
programu inwestycyjnego, racjonalnie gospoda-
rowaæ nieruchomoœciami UAM oraz zwiêkszymy
nak³ady na remonty w kampusie miejskim. 

Szanowni Pañstwo,
Na koniec pragnê zwróciæ siê studentów I ro-

ku. Witajcie w naszej uniwersyteckiej wspólno-
cie. Universitas studiorum, skupiaj¹ca mi-
strzów i uczniów w d¹¿eniu do prawdy, piêkna 
i dobra, pragnie zapaliæ Wasze umys³y i serca
do szlachetnej idei wszechstronnego rozwoju
Waszych osobowoœci. Oferuje wielorakie mo¿li-
woœci zaspokajania i rozwijania Waszych zainte-
resowañ i zami³owañ - od kulturalnych i arty-
stycznych po sportowe. ¯yczê Wam piêknych 
i owocnych studiów, niezapomnianych wra¿eñ 
i prze¿yæ, a w przysz³oœci kariery zawodowej na
miarê Waszych marzeñ i oczekiwañ. 

A dla wszystkich pracowników i studentów 
- ¿yczenia spe³nienia siê tego, co pomyœlne 
i oczekiwane.

Otwieram rok akademicki 2009/2010 
na Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza

w Poznaniu

Quod bonum, felix, faustum 
fortunatumque sit!
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Inauguracja roku akademickiego jest sposobnoœci¹ i oka-
zj¹ do wyró¿nienia najlepszych. W tym roku te¿ tak siê sta³o.

> Minister Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego, prof. Barbara
Kudrycka przyzna³a trzem nauczycielom akademickim naszej
uczelni indywidualne nagrody za osi¹gniêcia naukowe w
2009 roku. W gronie wyró¿nionych znaleŸli siê: 

1. Prof. Janusz Bujnicki z Wydzia³u Biologii - nagroda indy-
widualna I stopnia za osi¹gniêcia naukowe, za ksi¹¿kê
pt. „Prediction of Protein Structures, Function and 
Interactions”

2. Prof. Wojciech Chy³a z Wydzia³u Nauk Spo³ecznych 
- nagroda indywidualna I stopnia za osi¹gniêcia dydak-
tyczne za ksi¹¿kê pt. „Media jako biotechnosystem. 
Zarys filozofii mediów” 

3. Dr Micha³ Zwierzykowski z Wydzia³u Historycznego - na-
groda indywidualna II stopnia za osi¹gniêcia naukowe,
za ksi¹¿kê pt. „Akta sejmikowe województw poznañskie-
go i kaliskiego. Lata 1696-1732”. 

> Medale dla absolwentów:
Dziewiêciu absolwentów Uniwersytetu otrzyma³o medale

„Za wybitne osi¹gniêcia w nauce i wyró¿niaj¹cy udzia³ w ¿yciu
Uniwersytetu”. 

Oto lista nagrodzonych absolwentów:
1. Mgr Marcin Danielewski - absolwent Wydzia³u Historycznego
2. Mgr Anna Dyrda³ - absolwentka Wydzia³u Fizyki

3. Mgr Patrycja Filipowicz - absolwentka Wydzia³u Histo-
rycznego

4. Mgr Przemys³aw Grudziñski - absolwent Wydzia³u Mate-
matyki i Informatyki

5. Mgr Konrad Kapcia - absolwent Wydzia³u Fizyki
6. Mgr Urszula Kowalska - absolwentka Wydzia³u Filologii

Polskiej i Klasycznej
7. Mgr Piotr Lupa - absolwent Wydzia³u Nauk Geograficz-

nych i Geologicznych
8. Mgr Katarzyna Matuszewska - absolwentka Wydzia³u

Biologii
9. Mgr Jan Paczesny - absolwent Wydzia³u Chemii 

> Towarzystwo im. H. Cegielskiego wrêczy³o Uniwersyteto-
wi im. Adama Mickiewicza statuetki „Z³otego Hipolita”.

> Najlepsi studenci-sportowcy:

Laureatk¹ nagrody rektora dla najlepszego studenta-
sportowca w roku akademickim 2008/2009 zosta³a Helena
Rachwa³, studentka II roku zarz¹dzania Wydzia³u Prawa i Ad-
ministracji UAM. 

Wyró¿nienie za imponuj¹ce wyniki sportowe w roku
2008/2009 otrzyma³a Magdalena Kemnitz, studentka V ro-
ku psychologii Wydzia³u Nauk Spo³ecznych UAM. 

Z dobrych najlepsi
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Prof. Zygmunt Zagórski nale¿y do gro-
na najwybitniejszych wspó³czesnych jêzyko-
znawców polskich. Jest znakomitym znawc¹
ró¿nych odmian i ró¿nych aspektów wspó³-
czesnej polszczyzny. Jego dorobek naukowy 
- imponuj¹cy. Sk³ada siê nañ ponad 180
prac, w tym 12 ksi¹¿ek. S¹ one poœwiêcone
ró¿nym dzia³om jêzykoznawstwa. 

Zaczyna³ profesor od prac z zakresu kla-
sycznej dialektologii, ju¿ wtedy stosuj¹c no-
watorskie sposoby opisu i prezentacji proble-
matyki i materia³u badawczego. W latach sie-
demdziesi¹tych wspó³tworzy³ nowy nurt ba-
dañ dialektologii synchronicznej, wprowadza-
j¹c nowatorskie metody badawcze dla opisu
dialektów na Ziemiach Odzyskanych, z now¹
propozycj¹ rozwi¹zañ kartograficznych. Ten
nurt badañ poszerzy³ o wiele prac z zakresu
szeroko rozumianej socjolingwistyki.

Inne nurty badawcze, wspó³istniej¹ce w
ostatnich dziesi¹tkach lat pracy profesora, to
problematyka kultury jêzyka, stylistyka lingwi-
styczna, tekstologia, ale te¿ problemy ogól-
ne, dotycz¹ce na przyk³ad kontaminacji w jê-
zyku czy ró¿nych aspektów fleksji. Osobny
nurt badawczy, który zaowocowa³ monogra-
fi¹ ksi¹¿kow¹, to badania ³¹cz¹ce historiê
nauki z regionem.

Od wielu lat prowadzi³ profesor badania 

z  zakresu ró¿nych dziedzin onomastyki, pisa³
o antroponimii, ale najwiêcej uwagi poœwiêci³
nazwom terenowym - stworzy³ now¹, w³asn¹
klasyfikacjê tych nazw. Ukoronowaniem tego
nurtu dzia³alnoœci prof. Zagórskiego jest opu-
blikowana niedawno monografia nazewnic-
twa Poznania - w jego wspó³autorstwie i re-
dakcji ca³oœci. To monografia nowatorska,
metodologicznie uwzglêdniaj¹ca szeroko poj-
mowany historyczny, spo³eczny i kulturowy
wymiar nazewnictwa miejskiego. Ksi¹¿ka ta
uzyska³a pierwsz¹ nagrodê im. Józefa £uka-
szewicza za najlepsz¹ publikacjê o Poznaniu
w roku 2008.

Prof. Zygmunt Zagórski w tym roku koñczy
85 lat, a zachowuje nadal niezwyk³¹ aktyw-
noœæ naukow¹ - doœæ powiedzieæ, ¿e po przej-

œciu na emeryturê opublikowa³ 60 prac, w
tym dwie ksi¹¿ki.

Dorobek ten dope³nia praca nauczycielska
na wszystkich szczeblach dydaktyki uniwersy-
teckiej - od æwiczeñ i wyk³adów przez wypro-
mowanie ponad setki magistrów, wykszta³ce-
nie 6 doktorów (dwóch z nich jest ju¿ profe-
sorami).

Przez blisko 30 lat prof. Zagórski by³ nie-
zwykle aktywnym organizatorem ¿ycia nauko-
wego w ramach Poznañskiego Towarzystwa
Przyjació³ Nauk - zorganizowa³ kilkadziesi¹t
konferencji naukowych i setki odczytów. Sam
kierowa³ pracami najpierw Komisji Jêzyko-
znawczej, a potem Wydzia³u I Filologiczno-Fi-
lozoficznego. Jest Honorowym Cz³onkiem
PTPN.

Profesor zawsze by³ oddany ojczyŸnie; jako
kilkunastoletni m³odzieniec walczy³ w AK, (5
miesiêcy wiêziony przez NKWD). W PRL-u nie
widzia³ dla siebie miejsca w dzia³alnoœci pu-
blicznej, natomiast po 1989 roku aktywnie
w³¹czy³ siê w ¿ycie polityczne. W latach
1990-1994 by³ radnym miasta Poznania z li-
sty Komitetu Obywatelskiego.

Jego niezwyczajn¹, zas³uguj¹c¹ na uznanie
oraz podziw dzia³alnoœæ naukow¹, dydaktycz-
n¹, organizacyjn¹ i publiczn¹ dope³nia szla-
chetne, uczciwe ¿ycie osobiste i rodzinne.
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Trzy razy Palmy
Trzech znakomitych badaczy: fizyk, chemik i jêzykoznawca otrzyma³o wysok¹ godnoœæ 
akademick¹ - Palmy Uniwersyteckie, przyznawane zarówno za ca³okszta³t dokonañ, jak i za
niezwyk³¹ aktywnoœæ naukow¹, siêgaj¹c¹ daleko poza ograniczenia wiekowe. Uniwersytet tak
wyra¿a swój podziw dla tych uczonych, dla których praca naukowa sta³a siê ca³ym ¿yciem.

Specjalista z zakresu tajemnic jêzyka

NASZ UNIWERSYTET AKADEMICKIE GODNOŒCI
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Prof. Stefan Paszyc jest wybitnym foto-
chemikiem, uczonym o œwiatowej renomie,
emerytowanym profesorem Wydzia³u Chemii
UAM, zas³u¿onym nauczycielem akademic-
kim, który wniós³ istotny wk³ad w rozwój po-
znañskiej i polskiej fotochemii.

Zainteresowania naukowe profesora sku-
piaj¹ siê na fotochemii wybranych zwi¹zków
organicznych. W tej dziedzinie opublikowa³
ponad dziewiêædziesi¹t prac naukowych,
g³ównie w renomowanych czasopismach 
o obiegu miêdzynarodowym. Jest on auto-
rem pierwszego w jêzyku polskim podrêczni-
ka akademickiego z zakresu fotochemii, wy-
danego dwukrotnie przez PWN. Wyrazem
uznania dla osi¹gniêæ prof. Paszyca by³y
m.in. Nagrody Ministra Edukacji Narodowej,
funkcja cz³onka rady redakcyjnej miêdzynaro-
dowego czasopisma „Journal of Photochemi-
stry and Photobiology” czy wyk³ady w oœrod-
kach akademickich Anglii, Kanady i Stanów
Zjednoczonych. Wymownym œwiadectwem
renomy profesora jest fakt, ¿e z okazji jego
przejœcia na emeryturê odby³o siê w Pozna-
niu miêdzynarodowe sympozjum naukowe 

z udzia³em ponad 120 uczonych, a redakcja
wspomnianego „Journal of Photochemistry
and Photobiology” poœwiêci³a mu numer spe-
cjalny tego presti¿owego czasopisma, wrê-
czony osobiœcie przez przyby³ego z tej okazji
z Anglii redaktora naczelnego J. D. Coyle'a. 

Profesor wypromowa³ piêciu doktorów, 
z których trzech uzyska³o stopieñ doktora ha-
bilitowanego, a dwóch tytu³ profesora. 

Prof. Paszyc pe³ni³ liczne funkcje organiza-
cyjne w obrêbie Wydzia³u Chemii i Uniwersy-
tetu oraz w towarzystwach naukowych. By³
miêdzy innymi prorektorem UAM w latach

1981-1984, a tak¿e wiceprezesem Polskie-
go Towarzystwa Chemicznego.

Po przejœciu na emeryturê prof. Stefan Pa-
szyc nie spowolni³ swojej aktywnoœci nauko-
wej. Jej owocem jest kilkanaœcie opublikowa-
nych w tym czasie prac naukowych, a tak¿e re-
dakcja „Glosariusza Terminów Fotochemicz-
nych”, wydanego w 2005 roku. Profesor nie
tylko utrzymuje rozleg³e kontakty naukowe, ale
wci¹¿ nawi¹zuje nowe - na przyk³ad z Miêdzy-
narodowym Uniwersytetem Florydy i Uniwersy-
tetem Miami - co owocuje nowymi umowami
miêdzynarodowymi z nasz¹ uczelni¹. W ubie-
g³ym roku profesor otrzyma³ wyró¿nienie The
American Institute of Polish Culture w Miami
za wybitne osi¹gniêcia badawcze w dziedzinie
fotochemii oraz za wk³ad do wspó³pracy miê-
dzy uczelniami amerykañskimi i polskimi. 

Prof. Paszyc jest osob¹ znan¹ nie tylko 
w œrodowisku chemików poznañskich. Jego
wrodzone poczucie humoru pozwala³o niejed-
nokrotnie zaskakiwaæ celnym dowcipem naj-
bardziej szacowne gremia. Jego aktywnoœæ
naukowa i ¿ywoœæ zainteresowañ budz¹
wci¹¿ podziw i uznanie. 

Prof. Franciszek Kaczmarek jest Wiel-
kopolaninem, synem Ziemi W¹growieckiej,
ale ca³e swoje doros³e ¿ycie spêdzi³ w Pozna-
niu.

Z Uniwersytetem Poznañskim zwi¹zany
jest od prawie 60 lat - w grudniu 1949 roku
zosta³ zatrudniony w charakterze zastêpcy
asystenta w Katedrze Fizyki Doœwiadczalnej.
Przeszed³ na naszym Uniwersytecie wszyst-
kie szczeble kariery naukowej - a¿ do godno-
œci rektora.

Jest bez w¹tpienia jednym z najwybitniej-
szych polskich fizyków doœwiadczalnych,
twórc¹ poznañskiej szko³y laserów, autorem
ksi¹¿ek, monografii oraz wielu fundamental-
nych prac naukowych, odkrywc¹ i wynalazc¹
oryginalnych konstrukcji aparaturowych.

Jesieni¹ 1962 roku, a wiêc zaledwie 
w dwa lata po wynalezieniu w Stanach Zjed-
noczonych lasera tworzy w Poznaniu grupê
badawcz¹, która w paŸdzierniku 1963 r. uru-
chamia podczerwony laser helowo-neonowy.
To by³ spektakularny sukces polskiej nauki.
Potem przysz³y nastêpne konstrukcje: konfo-
kalny laser rubinowy, pierwszy polski czerwo-
ny laser helowo-neonowy, lasery neodymowe
i wiele, wiele innych. Ju¿ po przejœciu na
emeryturê Profesor uruchomi³ pierwszy pol-
ski laser œwiat³owodowy, pracuj¹cy w paœmie
zielonym, wzbudzany podczerwon¹ wi¹zka
œwiat³a z lasera pó³przewodnikowego.

W 1969 roku powstaje Zak³ad Elektroniki
Kwantowej, który pod t¹ sam¹ nazw¹ istnieje

do dziœ i którym prof. Kaczmarek kierowa³ przez
prawie 30 lat. Wypromowa³ 18 doktorów, z cze-
go piêciu uzyska³o tytu³ naukowy profesora. 

S³owem, które chyba najpe³niej oddaje
osobowoœæ Profesora jest „pasja”. A pasja
to nie do koñca zdefiniowany stan ducha, za-
mi³owanie do dzia³ania, niezwyk³a si³a, która
pozwala realizowaæ w³asne marzenia. Pasja
to coœ, co emanuje z nas i co ma ogromny
wp³yw na innych ludzi. Z tak¹ pasj¹ prof.
Kaczmarek przychodzi³ do swojego laborato-
rium ka¿dego dnia, z tak¹ pasj¹ prowadzi³
pomiary, tak kszta³ci³ studentów, tak pisa³
ksi¹¿ki i artyku³y. 

Prawdziw¹, ¿yciow¹ pasj¹ prof. Franciszka
Kaczmarka by³o eksperymentowanie, mister-
ne wydzieranie przyrodzie jej regu³ i praw, jej
nieustanne podgl¹danie i naœladowanie. 
Z eksperymentowania uczyni³ prof. Kaczma-
rek prawdziw¹ sztukê, a z tworzonych przez
siebie laserów prawdziwe dzie³a. Wszyscy,

którym dane by³o, krócej lub d³u¿ej, praco-
waæ z Profesorem podziwialiœmy tê niezwyk³¹
pasjê, czerpaliœmy z jej zasobów w chwilach
w³asnego zw¹tpienia. 

Bêd¹c znakomitym uczonym, pe³ni³ tak¿e
liczne funkcje zarówno na naszym Uniwersy-
tecie, jak i poza nim. 

Od wrzeœnia 1981 roku do stycznia 1982
roku sprawuje funkcjê prorektora naszego
Uniwersytetu w demokratycznie wybranej eki-
pie rektora, profesora Janusza Zió³kowskie-
go. W 1984 roku, w okresie chwilowej libera-
lizacji na uczelniach wy¿szych, zostaje wybra-
ny rektorem UAM, jednak w listopadzie 1985
roku kadencja ta zostaje odgórnie przerwana
wobec „niezatwierdzenia przez ministra nau-
ki i szkolnictwa wy¿szego dalszego pe³nienia
funkcji przez zespó³ rektorski”.

Imponuj¹ca jest dzia³alnoœæ Profesora po-
za nasz¹ uczelni¹. Wystarczy wymieniæ tylko
najwa¿niejsze instytucje, w których przez
szereg lat pe³ni³ liczne funkcje: Komitet Fizy-
ki Polskiej Akademii Nauk, Polskie Towarzy-
stwo Fizyczne, Europejskie Towarzystwo Fi-
zyczne, Centralna Komisja ds. Tytu³u Nauko-
wego i Stopni Naukowych, Komitet Badañ
Naukowych. 

By³ i pozostaje prof. Kaczmarek cz³owie-
kiem niezwykle skromnym, nieproporcjonal-
nie skromnym do swoich osi¹gniêæ i zas³ug.
Jak podkreœlaj¹ jego uczniowie, prof. Kacz-
marek by³ przez te wszystkie lata autoryte-
tem naukowym i moralnym.

Cz³owiek z pasj¹

Miêdzy Ameryk¹ a Polsk¹
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W ioœlarstwo to jedna z tych dyscyplin sportu, które
w krajach anglosaskich ciesz¹ siê niezwyk³ym po-
wa¿aniem i popularnoœci¹. Dyscyplina elitarna,

która jest oczkiem w g³owie wielu renomowanych uniwersyte-
tów na ca³ym œwiecie. Równie¿ nasz Uniwersytet mo¿e po-
szczyciæ siê tym, ¿e do grona jego absolwentów nale¿¹ 
sportowcy, uprawiaj¹cy wioœlarstwo i którzy do tego maj¹ na
swoim koncie niebywa³e osi¹gniêcia. Tak¹ osob¹ jest bez
w¹tpienia absolwentka psychologii naszego Uniwersytetu
Magdalena Kemnitz, która podczas odbywaj¹cych siê pod ko-
niec sierpnia na poznañskim torze regatowym Malta Mi-
strzostw Œwiata wspólnie z Agnieszk¹ Renc wywalczy³a wice-
mistrzostwo naszego globu w kategorii dwójek podwójnych
wagi lekkiej. To nie jedyne tak znacz¹ce osi¹gniêcie w karie-
rze tej m³odej zawodniczki. Warto dodaæ, ¿e Magdalena ju¿
na Igrzyskach Olimpijskich w Atenach w 2004 roku uplasowa-
³a siê na VI pozycji, pokazuj¹c w ten sposób, ¿e przysz³oœæ na-
le¿y do niej. W uznaniu tak olbrzymiego sukcesu, jakim jest
zdobycie wicemistrzostwa naszego globu, podczas inaugura-
cji roku akademickiego 2009/2010 JM Rektor, prof. Broni-
s³aw Marciniak wrêczy³ Magdalenie Kemnitz nagrodê za wy-
bitne osi¹gniêcia w sporcie. 

Z Magdalen¹ Kemnitz, wioœlark¹,
rozmawia Marcin Krupka

• • Wielu sportowców, którzy odnieœli ju¿ sukcesy, twierdzi
,¿e s¹ one mo¿liwe, gdy¿ w ca³oœci oddali siê dyscypli-
nie, któr¹ uprawiaj¹ czêsto kosztem nauki. Pani, jak wi-
daæ, uda³o siê pogodziæ dwa ¿ywio³y. 
- Trudnoœci przy po³¹czeniu sportu i nauki, moim zdaniem,

to stereotyp, mo¿na znaleŸæ wielu sportowców, którzy osi¹-
gnêli sukcesy w sporcie i jednoczeœnie ukoñczyli studia 
wy¿sze. Dyscyplina, któr¹ uprawiam, czyli wioœlarstwo jest te-
go najlepszym przyk³adem. Dwóch zawodników z naszej z³o-
tej czwórki podwójnej z olimpiady w Pekinie i teraz z Mi-
strzostw Œwiata w Poznaniu jest nawet pracownikami nauko-
wymi w swoich jednostkach akademickich: Adam Korol jest
asystentem w Zak³adzie Teorii Sportu Akademii Wychowania
Fizycznego i Sportu w Gdañsku, a Marek Kolbowicz asysten-
tem na Uniwersytecie Szczeciñskim. Przyk³ady mo¿na by
mno¿yæ. Jak widaæ, jest to wykonalne, choæ nie bêdê ukry-
waæ, ¿e równie¿ bardzo absorbuj¹ce.

• • Czy przez ten ca³y okres prowadzenia przez Pani¹, tak to
ujmijmy, podwójnego ¿ycia, z jednej strony zgrupowania
treningi i obozy, a z drugiej zwyczajne obowi¹zki stu-
denckie, by³y chwile zw¹tpienia? 
- Po³¹czenie przeze mnie wioœlarstwa i studiów to du¿y przy-

padek, gdy¿ bardzo zale¿a³o mi zarówno na dalszym trenowa-
niu wioœlarstwa, jak i rozwijaniu moich zainteresowañ - psycho-
logii. Chwil zw¹tpienia nie by³o zbyt wiele, ale jeœli ju¿ siê po-
jawia³y, to oparciem dla mnie w trudnych momentach byli ro-
dzice, którzy zawsze s³u¿¹ rad¹ i pomoc¹. Chc¹c po³¹czyæ ka-
rierê sportow¹ z rzetelnym przygotowaniem siê do sesji egza-
minacyjnej, na zgrupowania zabiera³am baga¿, który by³ 
o kilkanaœcie kilogramów ciê¿szy ni¿ innych osób, a wszystko

przez ksi¹¿ki, które wraz ze mn¹ podró¿owa³y. Wiele razy zda-
rza³o siê, ¿e trenerzy oferowali wolne miejsca w swoich waliz-
kach na moje podrêczniki, abym potem, na lotnisku, nie mia-
³a problemów ze zbyt ciê¿kim baga¿em. 

• • Jak reagowali wyk³adowcy, gdy dowiedzieli siê, ¿e trenu-
je Pani wioœlarstwo i do tego jeszcze przed rozpoczê-
ciem studiów, w 2004 roku, reprezentowa³a Pani Polskê
na Igrzyskach Olimpijskich w Atenach?
Przez ca³y okres studiów niewiele osób wiedzia³o o moim

wioœlarstwie, zreszt¹ za bardzo siê tym nie chwali³am. Przez
ca³y ten czas by³am zwyk³¹ studentk¹. Ci wyk³adowcy, którzy
interesowali siê sportem, kojarzyli mnie i nawet wspierali, 
a inni w ogóle nie przywi¹zywali do tego wagi i traktowali mnie
jak normaln¹ studentkê. Nie by³o mowy o taryfie ulgowej, mo-
g³am natomiast w przypadku nieobecnoœci nadrabiaæ zaleg³o-
œci z innymi grupami æwiczeniowymi, co by³o dla mnie du¿ym
udogodnieniem.

• • Jakie to uczucie zostaæ docenionym przez w³asn¹ uczelniê
- To dla mnie du¿e wyró¿nienie, wzruszy³am siê w momen-

cie wrêczania statuetki przez rektora, gdy¿ bardzo przywi¹zu-
jê siê do miejsc i ludzi. Nies³ychanie szybko up³yn¹³ mi czas
studiów i bardzo dobrze je wspominam, dlatego marzê o dok-
toracie, najchêtniej na UAM, zamierzam napisaæ kilka artyku-
³ów, traktuj¹cych o psychologii sportu.

• • Czy mo¿e Pani podzieliæ siê z innymi studentami swoj¹
recept¹ na sukces?
- Uwa¿am, ¿e nie ma z³otego œrodka, studia i sport nauczy-

³y mnie zarówno wyœcigu z czasem, jak i odpoczynku po zrea-
lizowanym celu. Niew¹tpliwie bardzo pomocn¹ okaza³a siê
dla mnie studiowana dyscyplina naukowa, czyli psychologia.

Psychologia 
i mistrzowskie wios³a
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P rzy okazji inauguracji roku akademickiego 2009/2010
studentka zarz¹dzania Wydzia³u Prawa i Administracji
UAM w Poznaniu, Helena Rachwa³, zosta³a nagrodzona

okaza³ym pucharem dla najlepszego studenta-sportowca w
minionym roku akademickim. Helena Rachwa³ to prawdziwa
multimedalistka. Z Akademickich Mistrzostwach Polski, które
odby³y siê w kwietniu w Katowicach, przywioz³a a¿ piêæ z³o-
tych medali i jeden srebrny. 

Z p³ywaczk¹ Helen¹ Rachwa³, 
multimedalistk¹ Akademickich 
Mistrzostw Polski, 
rozmawia Marcin Krupka
• • Jak zaczê³a siê Twoja przygoda z p³ywaniem - dyscyplin¹

sportu, w której nasz kraj mo¿e poszczyciæ siê niema³y-
mi osi¹gniêciami?
- Moj¹ przygodê z p³ywaniem rozpoczê³am, gdy mia³am 

3 lata, na ma³ym basenie, po pewnym czasie, dziêki stara-
niom mojej mamy, treningi kontynuowa³am w sekcji p³ywac-
kiej Olimpii Poznañ, mia³am wtedy 7 lat i by³am najm³odsz¹
cz³onkini¹ klubu. W Olimpii odnios³am swoje pierwsze suk-
cesy i tam tak naprawdê rozpoczê³a siê moja kariera. 
Poniewa¿ jako juniorce zdarza³y mi siê chwile s³aboœci, gdy
coœ nie sz³o po mojej myœli na zawodach, rezygnowa³am 
z dalszych treningów, ale po krótkim czasie znów do nich
wraca³am. Z perspektywy lat uwa¿am, ¿e by³y to decyzje 
dobre, gdy¿, mój organizm mia³ wtedy czas na regeneracjê
i w chwili obecnej nie jest on wyeksploatowany. Z pewno-
œci¹ œwiadczy o tym fakt, ¿e w wieku seniorskim udaje mi
siê poprawiaæ czas podczas p³ywania, co dla wielu jest bar-
dzo trudne.

• • Jak wygl¹da dzieñ sportowca-studenta UAM? 
- Mój dzieñ rozpoczyna siê bardzo specyficznie, gdy¿ wsta-

jê ju¿ o 4.30. Tak, by o godzinie 5.45 byæ w wodzie, potem
zajêcia ogólnorozwojowe w sali gimnastycznej, które maj¹ na
celu poprawê koordynacji ruchowej. Na poranny trening po-
œwiêcam oko³o 4 godzin. Trening popo³udniowy zaczyna siê o
13-14 i trwa mniej wiêcej 3 godziny. Mój nietypowy plan dnia
wynika po pierwsze z tego, ¿e korzystam z basenu uczelnia-
nego, gdzie p³ywaj¹ równie¿ inni studenci, st¹d taka wczesna
pora, po drugie trener, z którym obecnie wspó³pracujê, by³
wczeœniej w Stanach Zjednoczonych, st¹d moje treningi opar-
te s¹ po czêœci na systemie amerykañskim, w którym prefe-
ruje siê równie¿ æwiczenia o bardzo wczesnych godzinach.
Mój dzieñ koñczy siê najpóŸniej oko³o 21.

• • Jak to siê sta³o, ¿e swoj¹ przysz³oœæ, oprócz sportu, po-
stanowi³aœ zwi¹zaæ z Wydzia³em Prawa i Administracji
UAM? 
- Gdy w 2007 roku ukoñczy³am Szko³ê Mistrzostwa Sporto-

wego, swoje pierwsze kroki skierowa³am do AWF w Poznaniu,
ale nie mia³am tam zbyt du¿ych mo¿liwoœci, jeœli chodzi o tre-
ningi. Nie uda³o mi siê uzyskaæ indywidualnej organizacji stu-
diów, która by³a dla mnie niezbêdna, gdy¿ plan zajêæ kolido-

wa³ z codziennymi treningami. Wszystko to bardzo odbi³o siê
na moich wynikach, które pogorszy³y siê. Aby móc jednocze-
œnie i trenowaæ, i kszta³ciæ siê, postanowi³am kontynuowaæ
naukê w szkole policealnej o profilu administracja. Ten kieru-
nek na tyle mnie zainteresowa³, ¿e potem zdecydowa³am siê
ubiegaæ o indeks na kierunku zarz¹dzanie na naszym Uniwer-
sytecie. Bardzo wa¿ne dla mnie jest równie¿ to, ¿e bez pro-
blemu udaje mi siê ³¹czyæ studia ze sportem. Chcia³abym te¿
podkreœliæ, ¿e moi wyk³adowcy s¹ bardzo przychylni i pomoc-
ni. Zarz¹dzanie daje mi mo¿liwoœæ psychicznego odpoczynku
i oderwania siê od codziennego re¿imu treningowego, a poza
tym studiowanie tej dyscypliny naukowej sprawia mi du¿¹
przyjemnoœæ.

• • Jakie to uczucie odebraæ nagrodê dla najlepszego 
studenta-sportowca UAM w roku akademickim
2008/2009?
- Towarzyszy³y mi ogromne emocje, zw³aszcza podczas pre-

zentacji mojej osoby oraz dotychczasowych osi¹gniêæ przed
ca³ym gronem profesorskim naszej uczelni.

• • Plany na przysz³oœæ?
- Moim g³ównym celem jest ukoñczenie studiów i to z jak

najlepszym rezultatem. Niedawno rozmawia³am z panem
kanclerzem, który ¿yczy³ mi, abym jak najd³u¿ej studiowa³a,
oczywiœcie, nie tylko na jednym kierunku. Mo¿e bêdzie to w
przysz³oœci gospodarka przestrzenna na WNGiG, gdy¿ bardzo
lubiê rysowaæ i sporz¹dzaæ ró¿ne projekty. A w sferze sporto-
wej chcia³abym poprawiæ wyniki. Nadarzy siê ku temu okazja
ju¿ w dniach 24-25 paŸdziernika w £odzi przy okazji Pucharu
Polski, bêdzie to sprawdzian i start kontrolny zarazem. Nato-
miast g³ówna impreza, która s¹ Mistrzostwa Polski, odbêdzie
siê pod koniec listopada w Gorzowie Wielkopolskim.

Zarz¹dzanie 
i codzienny trening
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P oznañ - Berlin (4 godz. samochodem) 
- Madryt (4 godz. samolotem) - San Jo-
se (Kostaryka 11 godz. samolotem) 

- Managua (Nikaragua 10 godz. autobusem)
- Palacaguina (3 godz. samochodem). 

Najbardziej wymagaj¹ce by³y podró¿ auto-
busem z Kostaryki do Nikaragui oraz przej-
œcie graniczne miêdzy tymi krajami, które
przypomnia³o mi trochê lata osiemdziesi¹te
ubieg³ego wieku i granicê polsko-niemieck¹
(d³ugie oczekiwanie i rewizje baga¿u). Z tym,
¿e na naszej granicy po wyjœciu z samochodu
czy autobusu nie uderza w nas tropikalny
upa³, którego wilgotne powietrze sprawia, ¿e
skwar wydaje siê jeszcze bardziej nieznoœny. 

Mówi siê, ¿e Nikaragua to kraj wulkanów 

i jezior - tak rzeczywiœcie jest. Pierwsze wido-
ki oraz krajobrazy s¹ nadzwyczajne i zapiera-
j¹ dech w piersiach. Nikaragua jest najwiêk-
szym pod wzglêdem powierzchni krajem
Ameryki Œrodkowej, granicz¹cym z Hondura-
sem i Kostaryk¹. W krajobrazie pañstwa
mo¿na wyró¿niæ trzy krainy geograficzne.
Wschodni¹ czêœæ kraju zajmuje bagnista nizi-
na nadbrze¿na nad Morzem Karaibskim,
zwana Wybrze¿em Moskitów. Wnêtrze kraju
zajmuj¹ Kordyliery, z najwy¿szym pasmem
Cordillera Isabelia. Na po³udniowej granicy
jest po³o¿ony rów tektoniczny z jeziorami: Ni-
karagua i Managua. Dalej na zachód, równo-
legle do wybrze¿a Pacyfiku, mamy strefê oko-
³o 40 drzemi¹cych b¹dŸ czynnych wulkanów.
Obszar ten nale¿y do sejsmicznie aktywnych,
na którym czêsto wystêpuj¹ silne trzêsienia
ziemi. Podczas mojego pobytu odczuliœmy
lekki wstrz¹s, trwaj¹cy zaledwie 5-10 se-
kund. Dla miejscowych to rzecz normalna,
dla mnie zjawisko, którego do tej pory nie
odczu³em. Nie by³o czasu, by siê baæ, nawia-
sem mówi¹c, na pocz¹tku nie zdawa³em so-
bie sprawy z tego, co siê dzieje. Dopiero po
chwili, gdy ju¿ by³o po wszystkim, przychodzi
refleksja, ¿e cz³owiek w obliczu si³ natury jest
bezradny. 

Przyjecha³em do Nikaragui jako wolonta-
riusz, by pracowaæ z m³odzie¿¹ na niwie 
sportowej i spo³ecznej. Wolontariat jest 
dobrowoln¹, œwiadom¹ i bezp³atn¹ prac¹ 
na rzecz innych, wykraczaj¹c¹ poza zwi¹zki
rodzinno-kole¿eñsko-przyjacielskie. Mieszka-
³em, ¿y³em i pracowa³em na tzw. Misjach, 
w miejscowoœci Palacaguina. Na kilka tygo-
dni przygarnêli mnie do siebie Ksiê¿a Werbi-

œci. Moim zadaniem by³o przede wszystkim
trenowanie dru¿yny pi³karzy no¿nych. W Nika-
ragui, inaczej ni¿ w Ameryce Po³udniowej,
sportem numerem jeden jest baseball, na-
stêpnie pi³ka siatkowa i dopiero na trzecim
miejscu pi³ka no¿na. Treningi mieliœmy co-
dziennie. Chcia³em „moim pi³karzom” zade-
monstrowaæ jak najwiêcej æwiczeñ i pokazaæ,
jak powinno wygl¹daæ systematyczne szkole-
nie, by po moim wyjeŸdzie mogli kontynuo-
waæ treningi sami. Oprócz potrzebnej wiedzy
przekaza³em dru¿ynie - i w tym miejscu chcia-
³em podziêkowaæ moim sponsorom 
z Polski - pi³ki oraz sprzêt potrzebny do æwi-
czeñ i uprawiania tego sportu. 

Du¿ym przedsiêwziêciem by³o tak¿e przy-
gotowanie Tygodnia M³odzie¿y podczas zi-
mowych wakacji, które mieli uczniowie
szkó³ podstawowych i œrednich. Ka¿dego
dnia na nich czeka³y ró¿ne atrakcje. Jedn¹
z nich by³a pantomima, przygotowana prze-
ze mnie i tutejsz¹ grupê teatraln¹. Przed-
stawienie wzbudzi³o ogromne zaintereso-
wanie, sala wype³ni³a siê po brzegi widza-
mi, którzy oklaskami nagradzali wystêpy
m³odych aktorów. 

Cieszê siê bardzo, ¿e mia³em szansê pracy
w Nikaragui. Pozna³em nowy kraj, ciekawych
ludzi, ich kulturê i zwyczaje. Wolontariat 
w pañstwach Trzeciego Œwiata jest niew¹tpli-
wie wyzwaniem, jednak daje wiele satysfakcji,
jeœli nasze dzia³ania przynosz¹ coœ dobrego 
i po¿ytecznego. Dziêkujê tym wszystkim,
którzy w ró¿ny sposób wspomogli mój wyjazd.

Dr Fryderyk Musielak
wyk³adowca w Studium Wychowania

Fizycznego i Sportu UAM

Misja 
Nikaragua

Po wielotygodniowych przygotowaniach, w poniedzia³ek 29 czerwca, wreszcie 
ruszy³em w drogê. Moim celem by³a Nikaragua, a dok³adniej ma³a miejscowoœæ 
Palacaguina, oddalona zaledwie 30 kilometrów od granicy z Hondurasem. 
Do tego ciekawego miejsca, otoczonego górami, przypominaj¹cymi nasze Bieszczady,
dotar³em po d³ugiej, ¿mudnej i mêcz¹cej podró¿y, która trwa³a 32 godziny!

Pantomima, przygotowana przeze mnie 
i tutejsz¹ grupê teatraln¹
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Zbli¿aj¹ca siê rocznica powstania nasze-
go Uniwersytetu sk³oni³a nas do podjê-
cia wyzwania, które z jednej strony sta-

nowi³oby tej rocznicy uczczenie, a z drugiej
mog³o siê choæ w maleñkim stopniu przyczy-
niæ do naszej Almae Matris rozwoju. Upa-
miêtnieniem rocznicy mia³o byæ zdobycie Pi-
ku Awicenny (7134 m n.p.m.), który wszak¿e
do dziœ nazywany jest chyba przez wszystkich
Pikiem Lenina. „Lenin” mia³ byæ naszym
pierwszym siedmiotysiêcznikiem - wybór te-
go w³aœnie szczytu by³ motywowany jego
obiektywn¹ ³atwoœci¹, pozwalaj¹c¹ ¿ywiæ nie-
œmia³¹ nadziejê na powrót do domu z kom-
pletem palców. Z drugiej strony, nie jest to
szczyt zupe³nie banalny, o czym szybko i bo-
leœnie przekonywa³ siê ka¿dy, któremu siê
wydawa³o, ¿e to taki Elbrus albo Mount
Blanc. Nie mo¿na przy tym nie wspomnieæ,
¿e umiarkowanie mi³a uszom, tradycyjna na-
zwa góry równie¿ zachêca³a do wbicia czeka-
na w sam jej wierzcho³ek. Niestety, mimo
dwóch tygodni akcji na szczycie, cokolwiek
rozpaczliwy atak zakoñczy³ siê dla jednego z
nas ma³ymi odmro¿eniami (ale palce zosta-
³y!), a dla drugiego zjazdem z lawin¹ (ale ta-
k¹ niegroŸn¹!). Jakkolwiek fatalna pogoda,
niespotykana od lat iloœæ œniegu oraz to, ¿e
próbowaliœmy atakowaæ pierwsi w sezonie
drog¹ bez porêczowania z obozu („trójki”), w
którym nie by³o wówczas jeszcze nikogo, sta-
nowi jakieœ usprawiedliwienie. Lenin tym ra-
zem wygra³. Zostawiaj¹c szczyt ze s³owami: -
Nu, zajac, pagadi! - wyruszyliœmy z przyjació³-
mi na pogranicze tad¿ycko-afgañskie.

Tam dzia³y siê od czasu do czasu rzeczy
dziwne. Doœæ wspomnieæ tad¿yckich ¿o³nie-
rzy, którzy bior¹c nas za przemytników, wy-
chodz¹cych na brzeg po przep³yniêciu gra-
nicznego Piand¿u, z³o¿yli zgo³a niespodziewa-
n¹ wizytê, trzymaj¹c nas na muszce, a palce
na spustach ka³asznikowów. Rozpaczliwe za-
pewnienia, ¿e: - My tolka turisty, niczewo plo-
chowo nie sdie³ali! - poskutkowa³y znakomi-
cie. Tak, ¿e do póŸna w nocy piliœmy przy
ognisku herbatê, s³uchaj¹c opowieœci 
o chwalebnych ¿o³nierskich wyczynach. Rzecz
jasna, nie mogliœmy nie pobawiæ siê ich bro-
ni¹, z której o ma³y w³os nas nie zastrzelili. 

Wybór doœæ osobliwego miejsca na spêdza-
nie wakacji mia³ jednak swoje g³êbsze uzasa-
dnienie ni¿ pragnienie prze¿ycia przygód. Otó¿,
naszym celem by³o pozbieranie próbek ziemi,
próchna i jedynej na górskich p³askowy¿ach
dostêpnej w zadowalaj¹cej iloœci materii orga-
nicznej, czyli wszystkiego tego, co zostawiaj¹
po sobie jaki, wielb³¹dy i kozy. Od czasu do
czasu ³apaliœmy te¿ owady, co, niestety, nie
sz³o zbyt sprawnie wobec braku siatki entomo-

logicznej. Materia³ ten zbieraliœmy do Zbiorów
Przyrodniczych w nadziei, ¿e w najgorszym ra-
zie Zbiory te zostan¹ wzbogacone, a w najlep-
szym i doœæ prawdopodobnym, ¿e wzbogace-
nie to bêdzie polegaæ na odkryciu nowych, nie-
znanych nauce gatunków. Odkrycie takowych
nie tylko buduje presti¿ uczelni, ale i daje szan-
sê na filadelfijskie publikacje. Podczas kolej-
nych kilku tygodni zebraliœmy wiêc prawie 40
kilogramów materia³u biologicznego, tak¿e z
innych rejonów Tad¿ykistanu oraz z Uzbekista-
nu. Roztocza ¿yj¹ krótko, wiêc zabranie tego
wszystkiego ze sob¹ nie by³o mo¿liwe. Pracow-
nicy firm przewozowych domagali siê nato-
miast „bumagi” z urzêdu do spraw geologii, a
urz¹d sk¹din¹d trafnie twierdzi³, ¿e to, co po
sobie zostawiaj¹ jaki, wielb³¹dy i kozy, nie ma
z geologi¹ nic wspólnego. Trzeba wiêc by³o ra-
dziæ sobie inaczej i do Uniwersytetu zamiast
ziemi powysy³aæ „ksi¹¿ki”. Przekonywanie pra-

cowników tych firm, by owych „ksi¹¿ek” zbyt
uwa¿nie nie czytali, nie by³o proste, ale nie ma
takich przeszkód, których dla nauki nie mo¿na
pokonaæ! Dodajmy, ¿e wed³ug naszej prawni-
czej wiedzy wys³anie takich materia³ów do Pol-
ski by³o jak najbardziej legalne, a nie chciano
ich przes³aæ z bardzo trudnych do ustalenia
powodów. 

Mamy nadziejê, ¿e ta krótka notka bêdzie
impulsem dla podró¿uj¹cych w dziwne miej-
sca pracowników, doktorantów, a zw³aszcza
studentów, by naprawdê z ma³ym wysi³kiem
³¹czyli przyjemne z po¿ytecznym i po zaczer-
pniêciu niezbêdnych wskazówek: co i jak
zbieraæ wzbogacali Zbiory Przyrodnicze na-
szego Uniwersytetu. 

£ukasz Jab³oñski, absolwent WPiA UAM,
student wschodoznawstwa WH UAM

Krzysztof Mularski, doktorant w KPC UiH
WPiA UAM
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Dla przyrodniczych zbiorów 

O Leninie, ka³asznikowach 
i po¿ytkach z maleñkich roztoczy
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W rzeœniowe spotkanie z cyklu Verba Sacra - Modli-
twy Katedr Polskich wpisane by³o w program IV
Weekendu z Histori¹ na Trakcie Królewsko-Cesar-

skim, o czym wspomnia³ re¿yser Verba Sacra Przemys³aw
Basiñski. Impreza jest organizowana od kilku lat w ostatni
weekend wrzeœnia, „jej celem jest pog³êbienie œwiadomoœci
historycznej mieszkañców, upowszechnienie historii Pozna-
nia, a tak¿e ukazanie miejsc wa¿nych dla historii nie tylko
miasta, ale ca³ego narodu”. Tegoroczny Weekend, z has³em
przewodnim „Poznaj Raczyñskich”, s³u¿y³ upamiêtnieniu wie-
lorakich zas³ug tej rodziny dla miasta i Wielkopolski, by
wspomnieæ za³o¿on¹ 180 lat temu przez Edwarda hrabiego
Raczyñskiego Bibliotekê Raczyñskich czy ufundowan¹ przez
niego Kaplicê Królów Polskich, zwan¹ Z³ot¹ Kaplic¹ w kate-
drze poznañskiej, któr¹ mo¿na by³o zwiedzaæ przez ca³y 
Weekend z Histori¹.

Chocia¿ intensywny rozwój kaznodziejstwa w Polsce,
podobnie jak w Europie, rozpocz¹³ siê w XIII wieku i powsta³o
wówczas bardzo wiele zbiorów homilii, z kazañ spisanych w
jêzyku polskim do koñca XV wieku ocala³y tylko: „Kazania
œwiêtokrzyskie”, „Kazania gnieŸnieñskie”, „Kazanie na dzieñ
Wszech Œwiêtych” i tzw. „Kazania augustiañskie”. Podczas
prezentacji Kazimierz Kaczor przeczyta³ „Kazanie na dzieñ
œw. Katarzyny” ze wstêpem ze zbioru „Kazañ œwiêtokrzy-
skich”, „Kazanie na dzieñ œw. Bart³omieja” ze zbioru „Kazañ
gnieŸnieñskich”, powsta³e oko³o po³owy XV wieku „Kazanie
na dzieñ Wszech Œwiêtych” oraz pochodz¹ce z pocz¹tku XV
wieku „Wypominki, czyli modlitwy odmawiane przez kap³ana
z wiernymi w czasie nabo¿eñstwa w ró¿nych intencjach” 
- o pokój, za króla, biskupa, papie¿a, zmar³ych itp. 

„Kazania œwiêtokrzyskie” - na co miêdzy innymi zwróci³
uwagê prof. W. Wydra - „s¹ najdawniejszym zabytkiem 
piœmiennictwa polskiego i niezwyk³ym arcydzie³em literac-
kim”. Tekst czytany w katedrze przez Kazimiera Kaczora 
spisany zosta³ oko³o 1510 roku i nale¿y do zbioru rêkopisów

Archiwum Archidiecezjalnego w Poznaniu. Orygina³ powsta³ 
w koñcu XIII lub na pocz¹tku XIV wieku. Nazwa zbioru szeœciu
kazañ o œwiêtych - „Kazania œwiêtokrzyskie” - pochodzi od
miejsca znalezienia, a nie powstania kodeksu. Jak powa¿ne
zadanie mia³ aktor i jak trudne s¹ to utwory do s³uchania 
zilustruje choæby jedno zdanie: „I zmowi³ Syn Bo¿y s³owa wiel-
mi znamienita, jimi¿ ka¿d¹ duszê zbo¿n¹ pobudza, ponêca 
i powabia. Pobudza, rzeka: Wstañ!, ponêca, rzeka ta: Poœpiej
siê!, powabia, rzeka: I pojdzi!”. 

„Kazania gnieŸnieñskie” to powsta³y na terenie diecezji
krakowskiej kodeks, zawieraj¹cy 10 kazañ w jêzyku polskim,
95 w jêzyku ³aciñskim oraz kilka wyj¹tków ze „Z³otej legendy”
Jakuba de Voragine. Jak zauwa¿y³ w swoim komentarzu prof.
W. Wydra, autorem kazañ polskich, przeznaczonych dla pro-
stych s³uchaczy, jest prawdopodobnie Wielkopolanin £ukasz
z Wielkiego KoŸmina (dziœ KoŸmina Wielkopolskiego) - baka-
³arz Uniwersytetu Praskiego oraz profesor i rektor Akademii
Krakowskiej. Na wielkopolskie pochodzenie tekstu wskazuj¹
jego w³aœciwoœci jêzykowe. Jako ilustracjê jêzyka sprzed 500
lat przytoczê choæby jedno zdanie: „Trzecieæ przeto œwiêty
Bart³omiej jest by³ skorê z swego cia³a zdrzuci³, i¿byæ siê on
bo¿ym rycerzem ukaza³ by³, i¿ci rycerze ten to obyczaj maj¹,
gdy¿ci je pasz¹, tedyæ wiêc oni swe stare odzienie swym s³u-
gom daj¹”. 

Dla uczestników prezentacji Verba Sacra by³a to rzadka
okazja, by us³yszeæ staropolskie teksty, czytane przez znako-
mitego artystê s³owa, jednak trzeba przyznaæ, ¿e nawet ta
profesjonalna lektura Kazimierza Kaczora czy nawet œledze-
nie tekstu w programie wielokrotnie nie wystarcza³y, by zrozu-
mieæ w pe³ni najstarsze kazania w jêzyku polskim. W wielu
momentach potrzebny by³by ju¿ s³ownik polsko-polski, choæ
trzeba dodaæ, ¿e g³ówne przes³anie homilii pozostaje zrozu-
mia³e, co pokazuje, ¿e nawet po piêciuset latach mo¿emy ko-
rzystaæ z duchowej spuœcizny naszych pradziadów.

Danuta Chodera-Lewandowicz 

Najstarsze 
kazania polskie
W ostatni¹ niedzielê wrzeœnia (27.09.) znakomity aktor teatralny i filmowy 
Kazimierz Kaczor odczyta³ licznie zgromadzonym uczestnikom 92. prezentacji z cyklu
Verba Sacra najstarsze kazania polskie. Komentarz do œredniowiecznych homilii 
wyg³osi³, kierownik Zak³adu Nauk Pomocniczych i Edytorstwa Instytutu Filologii Polskiej
UAM, prof. Wies³aw Wydra (znany ju¿ publicznoœci Verba Sacra jako autor 
komentarza do prezentacji „Bogurodzica albo Pacierz Staropolski”). 
Teksty kazañ dope³nia³y antyfony, œpiewane po ³acinie przez Scholê Gregoriañsk¹ 
„Canticum Cordium” pod dyrekcj¹ ks. Mariusza Bia³kowskiego. Jak zauwa¿y³ proboszcz
katedry poznañskiej, ks. Ireneusz Szwarc, po raz pierwszy od czasu remontu 
w 1956 roku chór gregoriañski wyst¹pi³ w miejscu dla niego specjalnie przeznaczonym, 
czyli na balkonie w prezbiterium, co u³atwia³o wczucie siê w atmosferê 
œredniowiecznych mszy œwiêtych, z których pochodzi³y kazania.
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• Podczas przerwy wakacyjnej - jak co roku - aula raczej odpo-
czywa³a od muzyki. W sierpniu jednak dwukrotnie wype³ni³a siê
melomanami. 16. VIII rozpocz¹³ siê tutaj II Miêdzynarodowy 
Festiwal Polska Akademia Gitary, przedsiêwziêcie z coraz wiêk-
szym rozmachem obejmuj¹ce swym zasiêgiem Wielkopolskê 
i Ziemiê Lubusk¹. Na otwarciu wyst¹pili: specjalnie na tê okazjê
sformowana Orkiestra Festiwalowa pod batut¹ Paw³a Kotli, pol-
skiego dyrygenta, bardziej znanego za granic¹ ni¿ w kraju oraz
£ukasz Kuropaczewski, ju¿ œwiatowej s³awy gwiazda gitary, tym
razem tak¿e w roli dyrektora artystycznego festiwalu. W pro-
gramie wieczoru by³y: Serenada „Eine kleine Nachtmusik” 
i Symfonia G-moll Mozarta oraz hit przebojów gitarowych 
- „Concierto de Aranjuez” Joaquina Rodriga. 

• Kilka dni póŸniej (22. VIII) - kolejne wydarzenie: koncert „Los
Angeles Guitar Quartet”, zespo³u reklamowanego jako najlep-
szy kwartet gitarowy œwiata. Czterech Amerykanów: William
Kenengiser, Scott Tennant, John Dearman i Andrew York od bli-
sko 30 lat zadziwia sw¹ wirtuozeri¹ i muzykalnoœci¹, gdzie tyl-
ko artyœci siê pojawi¹. Namówieni przez £. Kuropaczewskiego
do odwiedzenia jego rodzinnych stron zrobili tak¿e furorê - w³a-
snymi aran¿acjami znanych utworów ró¿nych epok i wspó³cze-
snymi kompozycjami, powsta³ymi wy³¹cznie dla gitarzystów.

• 1 wrzeœnia w 70. rocznicê wybuchu II wojny œwiatowej, wo-
jewoda wielkopolski zaprosi³ poznaniaków na uroczysty koncert.

• We wrzeœniu równie¿ aula s³u¿y³a filharmonikom jako studio
nagrañ. Efektem tej pracy bêd¹ dwa kr¹¿ki CD: z kompozycj¹
orkiestrowo-chóraln¹ Jacka Sykulskiego i pod jego batut¹, po-
wsta³¹ na 90. rocznicê wybuchu Powstania Wielkopolskiego
oraz z kilkoma utworami - w tym z IV Koncertem fortepiano-
wym Franza Xavera Scharwenki - kompozytora, pianisty i peda-
goga, urodzonego w 1850 roku w Szamotu³ach (ojciec Nie-
miec, matka Polka), zmar³ego w 1924 roku w Berlinie, którego
twórczoœæ - jak wiemy - Filharmonia Poznañska konsekwentnie
przywraca naszej pamiêci. 

• W przededniu inauguracji roku akademickiego (30. IX) odby³
siê ju¿ 18. recital w Auli Uniwersyteckiej w cyklu muzycznych
spotkañ, urz¹dzanych na zaproszenie rektora UAM. Tym razem
audytorium stanowi³a w du¿ej czêœci m³odzie¿ w³aœnie rozpo-
czynaj¹ca studia, a estradê zwyczajowo wype³nili cz³onkowie
„Pro Sinfoniki” i uczniowie z Nowego Tomyœla. Inicjator cyklu
Jerzy Laskowski przedstawi³ kolejnego goœcia: 35-letniego Rafa-
³a £uszczewskiego, pianistê urodzonego w Opolu, wykszta³co-
nego w Katowicach u Kazimierza Jasiñskiego i w Weimarze u
Lazara Bermana, w 1995 roku - zwyciêzcê Miêdzynarodowego
Konkursu Pianistycznego Dinu Lipatti w Bukareszcie. Niepraw-
dopodobnie d³ugi jest spis krajów i sal na obu pó³kulach, w
których ju¿ gra³ artysta - dzie³a od Bacha po wspó³czesnych
twórców; poznaniak Krzesimir Dêbski dedykowa³ mu Koncert
fortepianowy. Nam R. £uszczewski zaproponowa³: dwa Polone-
zy (A-dur i As-dur) oraz Scherzo h-moll Chopina, Sonatê „Ksiê-
¿ycow¹” Beethovena, a po przerwie - cztery tanga Piazzolli 
i „B³êkitn¹ rapsodiê” Gershwina. I, niestety, dopiero t¹ pierwot-
n¹ wersj¹ (bez orkiestry) s³ynnego przeboju porwa³ s³uchaczy

sw¹ pianistyk¹, zyskuj¹c owacjê - czêœci melomanów - oczywi-
œcie, na stoj¹co!

• Filharmonia tymczasem rozpoczê³a swój 63. sezon (2. X) za-
powiedziami wielu wydarzeñ i przywita³a komplet melomanów
licznymi niespodziankami w wystroju auli (m.in. monitorami te-
lewizyjnymi w foyer), lecz nade wszystko wystêpem fenomenal-
nego flecisty Emmanuela Pahuda. Szwajcar, urodzony w 1970
roku, wykszta³cony w Rzymie, Brukseli i Pary¿u, wygra³ w swej
rodzinnej Genewie miêdzynarodowy konkurs, zdobywaj¹c na
nim 8 z 12 (!) nagród specjalnych. Poznawszy prawie wszystkie
najwa¿niejsze estrady na œwiecie, zosta³ jednym z najm³odszych
solistów Filharmoników Berliñskich. Z poznañskimi pod dyrek-
cj¹ Marka Pijarowskiego wykona³ wersjê na flet (dzie³o Jeana-
Pierre’a Rampala) Koncertu skrzypcowego Arama Chaczaturia-
na. Mimo pewnego zubo¿enia dŸwiêkowego (zw³aszcza zda-
niem skrzypków) orygina³u, muzykalnoœæ i wirtuozeria solisty
po prostu zapiera³y dech w piersiach s³uchaczy. Znakomity by³
tak¿e bis artysty: „Sirinx” Debussy’ego. Natomiast w drugiej
czêœci wieczoru zabrak³o nam satysfakcji po us³yszeniu s³ynnych
„Obrazków z wystawy” Musorgskiego (w orkiestrowym opra-
cowaniu Ravela). W rozkoszowaniu siê t¹ wyj¹tkow¹ muzyk¹
nie pomog³y te¿: wczeœniejsze s³owo komentarza Marleny Gna-
towicz ani prezentacja na wielkim ekranie, zakrywaj¹cym orga-
ny, akwarel i rysunków Wiktora Hartmanna, którymi kompozy-
tor „Obrazków…” siê inspirowa³. Szkoda.

• Niedziela (4. IX) by³a poœwiêcona prof. Stefanowi Stuligroszo-
wi i „Poznañskim S³owikom”, którym od 70 lat przewodzi i roz-
win¹³ ich dzia³alnoœæ do chóru o œwiatowej renomie. W 2,5-go-
dzinnym maratonie pt. „Druh i jego przyjaciele”, urz¹dzonym
przez Filharmoniê, wyst¹pili - obok obecnych „S³owików” - we-
terani zespo³u, skupieni w „Kompanii Druha Stuligrosza”, Scho-
la Cantorum Misericordis Christi z Bia³ej Podlaskiej, za³o¿ona 
i kierowana przez Piotra Karwowskiego, doktoranta prof. Stuli-
grosza, wspó³pracuj¹ca ze Schol¹ - Lwowska Orkiestra Kame-
ralna oraz soliœci - wychowankowie bohatera wieczoru: œpiewa-
cy Anna Miko³ajczyk-Niewiedzia³, Gra¿yna Fliciñska-Panfil, Ja-
kub Borowczyk, Sebastian Szumski i Jaros³aw Brêk, organista
Robert Hauptmann, pianiœci Andrzej Tatarski oraz Anna i Piotr
Niewiedzia³owie. Wielkim œpiewaniem i graniem, m.in. zna-
nych kompozycji Gounoda, Francka, Beethovena, Mozarta 
i Händla, dyrygowali Stefan Stuligrosz, Tomasz Dziêcio³ i An-
drzej Niedzia³kowski. Zabrzmia³a te¿ muzyka Chopina, Villa-Lo-
bosa i Rachmaninowa oraz… Curtisa i Gershwina. Komento-
wali ten urodzinowy koktajl Ewa Siwicka i prof. Rufin Makare-
wicz. Wype³niona do granic mo¿liwoœci aula co rusz wiwato-
wa³a, a gdy po Händlowskim „Alleluja” i hymnie chórzystów
„Laudate Dominum” Gounoda wreszcie ucich³y owacje, pierw-
sza ods³ona s³owiczego œwiêta, zaplanowanego na ca³y sezon,
jeszcze siê nie skoñczy³a. 

W foyer - lampk¹ wina i przek¹sk¹ - ugoszczeni zostali wszy-
scy wykonawcy i s³uchacze koncertu. Przed fotelem prof. Stuli-
grosza pok³onili siê - s³owem i okaza³ym kwieciem - niezliczeni
oficjele, sznury by³ych „S³owików”, przyby³ych z kraju i ze œwia-
ta oraz zwykli melomani, niektórzy od zarania mog¹cy œwiad-
czyæ o niezwyk³ym dziele pt. „Stuligrosz eum”. ((rrpp)) 

A u l a  k o n c e r t o w a
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W Poznaniu koordynatorem imprezy
by³a Politechnika Poznañska, na-
tomiast partnerami: Uniwersytet

im. A. Mickiewicza, Uniwersytet Przyrodniczy,
Poznañskie Centrum Superkomputerowo-
Sieciowe oraz Instytut Chemii Bioorganicznej
Polskiej Akademii Nauk.

Na naszym Uniwersytecie Noc Naukowców
odby³a siê po raz pierwszy, ze wzglêdów orga-
nizacyjnych w³adze uczelni postanowi³y, ¿e
wszystkie imprezy z ni¹ zwi¹zane powinny siê
odbyæ w jednym miejscu - wybór pad³ na Mo-
rasko. Na Wydzia³y Biologii i Fizyki, na
których tego dnia odbywa³y siê warsztaty, po-
kazy, konkursy z udzia³em publicznoœci, labo-
ratoria i wyk³ady, przyby³o oko³o szeœæ tysiê-
cy osób. Tak ró¿nych, jak ró¿na jest nauka -
mali naukowcy zainteresowani byli wystaw¹

roœlin tropikalnych, gimnazjaliœci i licealiœci
tym, jak zawierano ma³¿eñstwa przed tysi¹-
cem lat, panie próbowa³y swoich si³ w pro-
dukcji kosmetyków - przy stoisku z glonami
mog³y zrobiæ dla siebie krem do cia³a na ba-
zie tych organizmów. Laboratoria, w czasie
których mo¿na by³o dowiedzieæ siê, co czeka
na nas w ³ó¿ku (wystawa ukazuj¹ca stawono-
gi, ¿yj¹ce w bezpoœrednim otoczeniu cz³owie-
ka wraz z omówieniem ich wp³ywu na ludzkie
zdrowie), interesowa³y wszystkich, bez wzglê-
du na wiek, podobnie jak odkrycie nagrodzo-
ne Noblem - wykorzystanie bia³ka, zielonej
fluorescencji i jego kolorowych pochodnych.
Œwiat nauki na Morasku odkrywali wszyscy,
nierzadko ca³e rodziny: mali naukowcy pod
opiek¹ rodziców, gimnazjaliœci i licealiœci w
zorganizowanych grupach, studenci, osoby
starsze. Wiêkszoœæ uczestników ten wieczór
skrupulatnie zaplanowa³a, wype³niaj¹c grafik
naukowymi atrakcjami do póŸnych godzin
nocnych. 

Wyk³ady, pokazy, warsztaty, laboratoria za-
chêca³y najpierw ciekaw¹ nazw¹, np. „Czy
mo¿na prze¿yæ w³asn¹ œmieræ?”, „Co mówi¹
koœci?”, „Najpiêkniejsze eksperymenty fi-
zyczne”, potem ciekaw¹ form¹ realizacji, w
której znalaz³o siê miejsce przede wszystkim
dla aktywnoœci zwiedzaj¹cych. - Wydaje mi
siê, ¿e sprawdzi³a siê formu³a, poniewa¿ po-

stanowiliœmy odejœæ od standardowej formy
pokazu czy wyk³adu - by³y równie¿ ekspozycje
i wystawy, ale postanowiliœmy stworzyæ tak¹
formu³ê, która zmusi ludzi do aktywnoœci,
jakie zak³ada wiêkszy udzia³ w tym, co jest
prezentowane. St¹d wziê³y siê te wszystkie
pracownie mikroskopowe, znakomicie spraw-
dzi³y siê grupy eksperymentalne, które dzia-
³a³y do godziny 23. - mówi wspó³organizator
imprezy, prodziekan Wydzia³u Biologii, prof.
dr hab. Przemys³aw Wojtaszek. 

G³ównymi organizatorami Nocy Naukow-
ców na Uniwersytecie by³y Wydzia³ Biologii
oraz Fizyki, swoje udzia³y mia³y równie¿ Wy-
dzia³y Prawa i Administracji, Chemii, Mate-
matyki i Informatyki. Propozycji na ten wie-
czór by³o wiêcej, ale ostateczn¹ decyzjê,
które projekty zostan¹ zrealizowane, podej-
mowa³a Komisja Europejska, która dofinan-
sowa³a projekt w ramach konkursu w 7. Pro-
gramie Ramowym UE. Na Morasku by³a to
pierwsza taka noc i na pewno nie ostatnia,
cel zosta³ osi¹gniêty: badacze pokazali, ¿e
nauka mo¿e byæ ciekawa i przyjemna, a wiel-
kopolska spo³ecznoœæ nie zawiod³a i licznie
przyby³a. Morasko sprawdzi³o siê, a organiza-
torzy maj¹ ju¿ nowe pomys³y na popularyza-
cjê nauki podczas takiej imprezy w przysz³ym
roku. 

Gra¿yna Barabasz

Pierwsza taka noc 
na Morasku
Noc Naukowców - jedyna taka noc w Europie - sta³a siê równie¿ udzia³em naszej
uczelni. 25 wrzeœnia do póŸnych godzin nocnych w ca³ej Europie odbywa³y siê 
imprezy popularnonaukowe, w czasie których naukowcy w barwny i interesuj¹cy
sposób opowiadali o swoich codziennych zmaganiach w tej materii. 
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<< Ola ze Szczecina psychologia, WNS
Bardzo podoba³a mi siê inauguracja roku akademickiego, by³o uroczy-
œcie, a zarazem bardzo m³odzie¿owo. Co prawda, przysz³am na tê uro-
czystoœæ sama, gdy¿ jeszcze nie uda³o mi siê poznaæ nikogo, kto bêdzie
studiowa³ wraz ze mn¹, ale jestem przekonana, ¿e po pierwszych zajê-
ciach na wydziale to siê zmieni. Bardzo podoba mi siê Poznañ i cieszê
siê, ¿e to tutaj bêdê siê kszta³ciæ. Mam nadziejê równie¿ rozwijaæ swoj¹
pasjê, któr¹ jest fotografia.

Kuba z Bytowa dziennikarstwo, WNPiDz >>
Cieszê siê, ¿e uczestniczy³em w tej uroczystoœci i nie wyobra¿a³em sobie
mo¿liwoœci, aby na ni¹ nie przyjœæ. Po wyst¹pieniu rektora jestem trochê

przera¿ony nowymi obowi¹zkami, które przede mn¹, ale wierzê, ¿e podo-
³am, bo nie mam innego wyjœcia. Przy okazji sk³adania dokumentów mia-

³em okazjê zwiedziæ mój wydzia³ na Morasku i muszê przyznaæ, ¿e robi
wra¿enie, s¹dzê, ¿e bêdzie siê tam bardzo przyjemnie studiowa³o.

<< Bartosz z Odolanowa germanistyka, WN
Za kilkadziesi¹t minut rozpocznê nowy rozdzia³ w swoim ¿yciu, wielu mi
mówi³o, ¿e studia to najpiêkniejszy etap i mam nadziejê, ¿e i w moim
przypadku tak bêdzie. Co prawda mia³em drobne problemy ze znalezie-
niem lokum, ale na szczêœcie wszystko uda³o mi siê za³atwiæ po mojej
myœli, wiêc jestem pozytywnie nastawiony do czekaj¹cych mnie obo-
wi¹zków na uczelni. Chocia¿ zdajê sobie sprawê z tego, ¿e pierwsza se-
sja mo¿e byæ trudna.

Daria z Suchego Lasu wschodoznawstwo, WH >>
To ju¿ moja druga inauguracja roku akademickiego, gdy¿ kilka lat temu

rozpoczê³am studiowanie na Wydziale Prawa i Administracji, a teraz, aby w
przysz³oœci zwiêkszyæ swoje szanse na rynku pracy, postanowi³am spróbo-

waæ swoich si³ na wschodoznawstwie. Co prawda, nie wiem, czego siê
spodziewaæ po tym kierunku, ale powinno byæ dobrze. 

<< Dominika z Ko³a historia, WH
Œwietne rozpoczêcie roku, pozytywnie siê zdziwi³am, gdy¿ myœla³am, ¿e
us³yszê jakieœ nudne przemówienia, a by³o bardzo interesuj¹co, do tego
ciekawa oprawa muzyczna. Cieszê siê, ¿e mój wydzia³ mieœci siê w sa-
mym centrum miasta, poniewa¿ nie bêdê musia³a poœwiêcaæ zbyt wiele
czasu na dojazdy. Obawy, co zrozumia³e, s¹, ale systematycznoœæ to, jak
mówi¹ moi znajomi, podstawa do osi¹gniêcia sukcesu.

Notowa³ Marcin Krupka

N A S Z A  S O N D A
Studenci I roku: Jak prze¿ywam inauguracjê… 


